
رئیس سازمان سنجش و آموزش کشور خبر داد؛
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کشــور از حــذف همــه دروس عمومــی از 
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مؤثر است...

سخنگوی شورای نگهبان:

 افزایش حقوق ها 
 بستگی به 

پیشنهاد دولت دارد
گفــت:       ســخنگوی شــورای نگهبــان 
شــورای نگهبــان مصوبــه مجلس شــورای 
ح بررسی دو مرحله ای  اسلامی درباره طر
لایحــه بودجــه ســالانه را مورد بررســی قرار 
داد و ایــن مصوبــه ایــراد دارد و بایــد در 

مجلس اصلاح شود...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 88  

کو چیست؟ پشت پرده جاه طلبی های با

سرکشی در مرزهای شمالی
   یک کارشــناس روابط بین الملل اظهار دوســتی آذربایجان به ایران را غیرواقعی دانســت و گفت: باز 
کردن راه صهیونیســت در منطقه، ایجاد ناامنی در مناطق شــمالی ایران و قطع راه ارتباطی ایران با اروپا 
نمونه هایی از رفتار این همسایه شمالی است که منافع و امنیت ملی ایران را به خطر می اندازد. پاتریک 

کیان در خصــوص اظهــارات تحریک آمیــز برخــی مقامــات آذربایجــان اظهــار کرد: ریشــه اصلی این  ســاها
موضوع به اصطلاح سیاسی پان ترکیسم در روابط بین الملل برمی گردد که به دنبال تحقق اتحاد ترک زبانان 

کمیت آنکارا بر ترک زبانان را به اثبات برساند...   || صفحه  صفحه 22  زیر لوای آنکارا است و تلاش می کند که حا

گار « از  سه نرخی شدن خودرو گزارش  »روز

رانت های دوگانه خودرو را رانت های دوگانه خودرو را 
گران تر کردگران تر کرد
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سازمان امور مالیاتی کشور

 نوبت دوم

ارزیابی و ارتقاء امنیت زیرساخت فناوری اطلاعات به همراه ارزیابی کیفیت نرم افزار

ســازمان امــور مالیاتــی کشــور در نظــر دارد بــر اســاس قانــون برگــزاری مناقصــات، انجــام امــور مربــوط بــه ارزیابــی و ارتقــاء امنیــت 
زیرســاخت فنــاوری اطلاعــات بــه همــراه ارزیابــی کیفیــت نــرم افــزار مــورد نیــاز خــود را از طریــق مناقصــه عمومــی یــک مرحلــه ای و انعقــاد 
قــرارداد بــه شــرکت هــای واجــد شــرایط واگــذار نمایــد. کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از دریافــت اســناد مناقصــه تــا ارائــه پیشــنهاد 
ــام  ــه آدرس www.setadiran.ir انج ــت ب ــی دول ــات الکترونیک ــامانه مناقص ــق درگاه س ــا از طری ــت ه ــایی پاک ــران و بازگش ــه گ مناقص
خواهــد شــد و لازم اســت مناقصــه گــران در صــورت عــدم عضویــت قبلــی، مراحــل ثبــت نام در ســامانه مذکــور و دریافــت گواهی امضا 

الکترونیکــی را جهــت شــرکت در مناقصــه محقــق ســازند.
کارفرما: سازمان امور مالیاتی کشور به نشانی میدان امام خمینی- خ خیام- خ داور- سازمان امور مالیاتی کشور.  -۱

2- مشخصات کلی پروژه عبارت است از ارزیابی و ارتقاء امنیت زیرساخت فناوری اطلاعات به همراه ارزیابی کیفیت نرم افزار.
3- میــزان ســپرده شــرکت در فرآینــد ارجــاع کار مبلــغ 2,000,000,000 ریــال )دو میلیــارد ریــال( مقطــوع و بــه صــورت واریــز نقــدی بــه 
شــماره حســاب 4001001007143513 - شــبا IR 170100004001001007143513 بنــام  اداره کل امــور مالــی ســازمان امــور مالیاتــی کشــور 

و یــا ضمانتنامــه بانکــی معتبــر )بــدون قیــد و شــرط( دریافــت خواهــد شــد.
4- مهلــت دریافــت اوراق شــرایط مناقصــه ظــرف مــدت 5 روز از تاریــخ انتشــار آگهــی نوبــت اول)تــا تاریــخ 1401/09/30( از طریق مراجعه 
بــه پایــگاه ملــی اطــلاع رســانی مناقصــات بــه نشــانی www.iets.mporg.ir و بــه ســامانه مناقصــات الکترونیکــی دولــت بــه نشــانی 

اینترنتــی www.setadiran.ir مــی باشــد.
کــت هــای پیشــنهادی خــود را بــه صــورت: فیزیکی)فقــط پاکــت الــف( بــه نشــانی مذکــور: طبقــه اول-  گــران مــی بایســت پا 5- مناقصــه 
اداره کل امــور پشــتیبانی- اداره امــور اجرایــی قراردادهــا- اتــاق 137  تلفــن: 39903983 و همچنیــن بــه صــورت الکترونیکی)هــر ســه 
پاکــت الــف، ب و ج( از طریــق ســامانه مناقصــات الکترونیکــی دولــت حداکثــر تــا ســاعت 16 روز شــنبه مــورخ 1401/10/10 ارســال نماینــد. 
6- زمــان گشــایش پاکــت هــای پیشــنهادی بــه دو صــورت فیزیکــی و الکترونیکــی از طریــق ســامانه مناقصــات الکترونیکــی دولــت و 

ســاعت 9 روز یــک شــنبه، مــورخ 1401/10/11 در محــل اطــاق جلســات واقــع در طبقــه دوم ســازمان بــه آدرس مذکــور میباشــد.

گهی:  ۱۴2۴77۴ آ میم الف ۳588شناسه 

کاوی توافق چین و عربستان   وا
بر سر بحران یمن

   بشیر اسماعیلی
عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی

اجلاس مشــترک ســران شورای 
همکاری خلیــج فارس در روزهای 
اخیــر که به دلیل صدور بیانیه های 
ضد ایرانی توجهات را به خود جلب 
کرد، حاوی نکات قابل توجهی ازجمله آینده مناسبات این 
شــورا با یمن بود؛ موضوعی که تحت الشــعاع اعلام مواضع 
واهی علیه ایران و همراهی هرچند اشتباه، ولی قابل اغماض 
چین با این مواضع قرار گرفت و چندان به آن پرداخته نشد.
شــی جیــن پینــگ، رئیس جمهور چین پس از ســفر به 
عربســتان، رقیب منطقه ای ایران با ســران کشــورهای 
شــورای همکاری خلیج فارس دیدار و ســپس بیانیه های 
مشــترکی صادر کردند. در هر دو بیانیه علاوه بر پرداختن 
بــه موضوعاتی همچون صلح و همکاری راهبردی، ایران و 
فعالیت های منطقه ای و برنامه هســته ای کشــورمان در 
کانون توجهات قرار داشــت. وزارت امور خارجه کشورمان 
پس از صدور بیانیه مشترک ضد ایرانی کشورهای عرب با 
چین در زمینه سه جزیره ایرانی، سفیر چین را احضار کرد.
نکته قابل تأمل در موضوع یمن که در حاشیه رخدادهای 
مهم فوق قرار گرفت، اینکه عربستان در این نشست با بیان 
بحران یمن بر اهمیت حمایت از شورای ریاستی این کشور 
تأکید و توافق خود را در زمینه سه محور اهمیت پایبندی 
انصــارالله یمن به تعهداتش درقبال آتش بس، همکاری با 
فرســتاده ویژه ســازمان ملل متحد در امور یمن و تعامل با 
ابتــکارات و تلاش ها برای دســتیابی بــه صلح پایدار و راه 
حل جامع سیاسی برای حل بحران این کشور اعلام کرد.

این توافق که با تأیید چین همراه شد، در حالی است که به 
گواه سه دور مذاکرات صلح در یمن، طرف ناقض تعهدات 
درقبــال آتش بس ســعودی ها بــوده اند و این توافق را در 
بندهایی همچون تبادل اســیران و رفع محاصره صنعا به 
درســتی اجرایــی نکرده اند. علاوه بر ایــن، انصارالله یمن 
تاکنون همکاری خوبی با فرستاده ویژه سازمان ملل متحد 
در امور یمن داشته اند، هرچند این مقام میانجیگر نتوانسته 
است حد تعادل را در پرونده حفظ کند و تمایلات سعودی و 
غربی خود را بارها نشان داده؛ موضوعی که مقام های دولت 
نجات ملی یمن بارها آن را بیان و نســبت به این یکجانبه 

نگری انتقاد کرده اند.
عربســتان نیز در شــرایطی که سیاســت هایش ریشه در 
موضوعــات منطقــه ای و بین المللــی دارد، از دو موضوع 

می هراسد؛
نخســت، اینکه مقابله با نیــروی نامتقارن ارتش و کمیته 
هــای مردمــی یمن که با وجــود تجهیزات ناچیز نظامی و 
نیروهای محدود، بر هیمنه ائتلاف سعودی غلبه کرده اند، 
عربستان را متقاعد کرده است ادامه منازعه با آنها بی ثمر 
و پــر هزینــه خواهد بود. انصــارالله مانند ویت کونگ ها در 
ویتنام یا طالبان در افغانستان به خاطر اشراف بر جغرافیای 
محیطــی و ثبــات قدم در ادامه نبرد، به ســختی از ارتش 

کلاسیک شکست می خورند.
با این تفاســیر، عربســتان ســعودی متقاعد به مصالحه 
زودهنگام با انصارالله یمن خواهد شد و همزمان با اتخاذ این 
رویکرد خواهد کوشید تا نیروی نیابتی در حیطه راهبردی 
خــود را خنثــی کند. در عین حــال موضوع یمن معضلی 
پیچیده اســت که در ادبیات بین الملل به آن  دیلما  گفته 
می شــود. به تعبیر دیگر حل و فصل این موضوع به عزمی 
فراتر از تصمیم سیاســی در قالب نشست شورای همکاری 

خلیج فارس نیاز خواهد داشت.
دوم، اینکه چین نگران امنیت زیرساخت های انرژی خود 
اســت. در حمله پیشــین انصارالله به آرامکو آسیب پذیری 
تأسیســات انرژی عربستان در برابر حمله نامتقارن آشکار 
شد. این حمله که به گفته انصارالله با 17 پهپاد مهاجم انجام 
شد، آتش سوزی های وسیعی را در دو مجموعه پالایشگاهی 

متعلق به شرکت آرامکو رقم زد.
به گفته وزارت کشور عربستان سعودی، آتش سوزی ها چند 
ساعت بعد از حمله خاموش، اما این تأسیسات تا زمان انجام 
تعمیرات تعطیل شدند. این تعطیلی با تحت تأثیر قرار دادن 
تولید ۵ میلیون بشــکه نفت در روز، تولید نفت عربســتان 
ســعودی را که حدود پنج درصد از نفت جهانی را تأمین 
می کند، تقریباً به نصف رساند و موجب ایجاد بی ثباتی در 

بازارهای مالی جهانی شد.
در آن برهه خبر رسید ریاض از شورای امنیت سازمان ملل 
متحد خواســته است تا نشســت ویژه ای برای محکومیت 
حملات پهپادی و موشکی جنبش انصارالله یمن علیه این 
کشور برگزار کند. نمایندگی عربستان سعودی در سازمان 
ملل متحد در پیام خود به شــورای امنیت بدون ارائه هیچ 
گونه سندی مدعی شده بود حملات به این کشور به وسیله 

انصارالله با حمایت ایران انجام می شود.
از آن جایی که عربستان از سازوکار شورای امنیت به جایی 
نرسید، از آمریکا انتظار داشت به صورت یکجانبه  با ایران وارد 
درگیری شود. طبعاً آمریکا این خواسته سعودی را اجابت 
نکرد و عربستان به این واقعیت واقف شد که در برابر چنین 

حملاتی، حمایت آمریکا را پشت سر خود نخواهد دید.
با تیرگی روابط عربستان و آمریکا که با روی کارآمدن جو 
بایدن شــدت گرفت، ناامیدی ســران سعودی از آمریکا در 
حفــظ امنیــت خود افزایش یافــت و این موضوع می تواند 

توجیهی در رویکرد جدید آنها به چین باشد.

یادداشت

درک شرایط گذار به نظم جدید جهانی

جهان به سمت چندقطبی شدن پیش می رود
سفر رئیس جمهور چین به عربستان نشان داد روابط 
مستحکم بین این کشورها استراتژیک است و تحت 

تأثیر هیچ طرف ثالثی قرار نمی گیرد.
اولین اجلاس ســران چین و کشــورهای عربی که 
در عربستان سعودی برگزار شد، برای هر دو طرف 
به موقع و ضروری اســت. به دلیل زمان بندی آن و 
وضعیت ســیال کنونی نظم منطقه ای و جهانی، 
اعتقاد بر این است که این نشست مهم ترین گفتگو 
در تاریخ روابط چین و اعراب تا به امروز خواهد بود.

انتظار می رود این نشست به شکل گیری جهت 
گیری روابط اعراب و چین برای حداقل سی سال 
کمک کند. طرفین معتقد هســتند دوره گذار 
کنونــی در تاریــخ جهان فرصت ها و خطراتی را 
برای هر دو طرف به همراه دارد. بنابراین، بحث 
و گفتگو و ایجاد تفاهم مشترک در مورد راه های 
رسیدگی به چشم اندازها و چالش های آینده، به 
هر دو طرف در دســتیابی به اهداف استراتژیک 

خود کمک می کند.
اعراب به طور طبیعی شــرکای استراتژیک خود را 
متنــوع می کنند. افزایــش قدرت اقتصادی چین 
فرصت های فراوانی را برای مشــارکت استراتژیک 

در بسیاری از زمینه ها به آنها ارائه کرده است.
اعراب اعتماد به نفس خود را بازیافته اند و اکنون به 
تدریج در حال حل و فصل مناقشات بزرگ منطقه 
ای در کشورهایی مانند لیبی، سوریه و یمن هستند. 
اعراب توسعه جهانی و ابتکارات امنیتی چین را به 
عنوان کمک های مثبت به ثبات و بهبود سیستم 

جهانی می دانند.
همچنیــن، اعــراب ابتکار ۵ مــاده ای چین برای 
دســتیابی به امنیت و ثبات در خاورمیانه را که در 
مارس ۲۰۲1 مطرح شد، نمونه خوبی از تلاش های 

چین برای کمک به امنیت منطقه می دانند.
ناظران منطقه ای به طور فزاینده ای بر این باورند که 
چیــن می تواند انگیزه ای مثبت ایجاد کند و ثبات 
و امنیــت منطقــه را متعادل کند. این اجلاس یک 
فرصت عالی برای افزودن قدرت به تمام این ابتکارات 
با بحث و توافق بر سر گام های مشخص برای پیشبرد 

آنها است.
انتظــار می رود که توافقنامه تجارت آزاد )FTA( و 
همچنین تجارت به طور کلی از جمله موارد اصلی در 
اجلاس سران عرب و چین بوده باشد. علاوه بر این، 
اعراب منافع متقابل زیادی را در پیوستن به گروه های 
تجاری و امنیتی مانند مشــارکت اقتصادی جامع 
منطقه ای )RCEP(، بریکس و سازمان همکاری 

شانگهای )SCO( مشاهده می کنند.
اعراب علاقه مند به ادامه گفتگوهای خود با شرکای 
چینی در مورد امکان پیوستن به این سازمان های 

چندجانبه هستند. چین عضوی کلیدی در تمامی 
ترتیبات چندجانبه اســت و حمایت آن برای قادر 
ســاختن کشــورهای عرب برای به دست آوردن 

عضویت ضروری خواهد بود.
عنصــر اصلــی روابط اعراب و چین انرژی اســت. 
کشورهای عرب یکی از بزرگترین تامین کنندگان 
نفت و گاز چین هستند. از سوی دیگر، چین یکی از 
بزرگترین واردکنندگان نفت و گاز اعراب است. از این 
رو مشارکت در زمینه انرژی بیشتر رشد خواهد کرد.

هم اعراب و هم چینی ها به شــدت از تغییراتی که 
سیستم جهانی در حال حاضر تجربه می کند آگاه 
هســتند. هر دو طرف در تلاش بوده اند تا بر شــکل 
نظــم نوظهور جهانی تأثیر بگذارند و هر دو متعهد 
به چند قطبی بودن هســتند. هر دو طرف مشتاق 
تقویت روابط دوجانبه و چندجانبه خود هستند و 
در تلاش برای گســترش و تعمیق روابط خود در 
طیف وسیعی از بخش ها از اقتصاد و تجارت گرفته 

تا فناوری و علم هستند.
رســانه های آمریکایــی معتقد هســتند که چین 
از اختــلاف آمریکا با عربســتان ســعودی و دیگر 
کشورهای خاورمیانه برای گسترش نفوذ در منطقه 
اســتفاده می کند. اما طرفین معتقد هستند روابط 
اعراب و چین عمیقاً ریشــه در تاریخ و هم افزایی 
برد-برد دارد. اعتماد و احترام متقابل بین دو طرف 
به سرعت در حال رشد است که ناشی از شباهت در 
جهان بینی و دیدگاه های آینده آنها است. رهبران 
هر دو طرف مشتاق هستند تا روابط خود را به اوج 

جدیدی برسانند.
طرفیــن معتقد هســتند روابط مســتحکم بین 
کشورهای عربی و چین بسیار استراتژیک است که 
تحت تأثیر هیچ طرف ثالثی قرار نمی گیرد. اعراب 
یــک تصمیــم راهبردی گرفته اند که امنیت و رفاه 
آینده آنها به یک کشور یا یک بلوک از کشورها وابسته 
نخواهد بود. به همین دلیل است که کشورهای عربی 
آشکارا و علنا بی طرفی خود را در رقابت قدرت های 
بزرگ که به سرعت تشدید می شود، اعلام کرده اند.

اعــراب خود و روابط خارجی شــان را آنقدر جدی 
می گیرند که توجهی به سیاســتمداران کشورهای 
ثالث و نظر آنها نسبت به روابط اعراب با چین ندارند. 
دنیــای امروز مانند دنیای دهه 1۹۹۰ یا اوایل دهه 
۲۰۰۰ نیســت. دنیای امروز به ســرعت در حال 

دموکراتیک شدن و چند قطبی شدن است.
هیچ کشور واحد یا یک بلوک از کشورها نمی توانند 
نحوه ســاختار یا عملکرد سیستم جهانی را دیکته 
کنند. اعراب و چینی ها از این واقعیت بســیار آگاه 
هستند و روابط خارجی خود را بر این اساس ساختار 

می دهند.
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سیاست 2

 یک رســانه لبنانی به نقل از منابع مطلع مدعی شــد که 
در حاشیه نشست اردن مسئولان ایرانی و سعودی دیدار 

مهمی خواهند داشت.
پایگاه خبری النشــره در گزارشــی اعلام کرد که بعد از 
برگزاری نشســت بغداد در ماه آگوســت گذشته، امان 
پایتخت اردن قرار اســت در بیســتم ماه جاری میلادی 
)دسامبر( میزبان نشستی منطقه ای در خصوص عراق 
باشد. در این نشست قرار است ایران و ترکیه و تعدادی از 
کشورهای عربی از جمله عربستان مشارکت داشته باشند.
برخی منابع لبنانی با اشــاره به اینکه قرار اســت در این 
نشست موضوع انتخاب رئیس جمهور لبنان بررسی شود 
مدعی شــدند که محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان و 
سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور ایران در حاشیه این 

نشست باهم دیدار خواهند کرد.
این در حالی است که منابع ایرانی تاکنون چنین خبری 

را تایید نکرده اند.
همچنیــن منابع مطلــع از فضای مذاکرات اخیر ایران و 

عربســتان مدعی اند که نشســت های تهران و ریاض در 
بغداد به نتایج ملموسی نرسیده است.

این منابع می گویند که مطالبات عربستان برای باز کردن 
صفحه جدید روابط با ایران بر روی مســاله جنگ یمن 
متمرکز است اما ایران خواهان بازگشایی سفارتخانه ها 

و توقف مذاکرات در این حد است.
این منابع می گویند که در مذاکرات ایران و عربستان به 

هیچ وجه به پرونده لبنان پرداخته نشده است.
منابع مطلع با اشاره به اهمیت نشست اردن که با نظارت 
فرانســه برگزار خواهد شد از دیدار مهم میان مسئولان 

ایرانی و سعودی در حاشیه این نشست خبر دادند.
در پــی گفت وگوی تلفنی میان امانوئل مکرون، رئیس 
جمهور فرانسه و محمد شیاع السودانی، نخست وزیر عراق 
کاخ الیزه از برگزاری نشست مهم منطقه ای در اردن قبل 

از پایان سال میلادی خبر داد.
کاخ الیزه اعلام کرد که در این نشســت همانند نشســت 
۲۸ آگوست ۲۰۲1 عراق و کشورهای همجوار به علاوه 

فرانسه مشارکت خواهند داشت.
پیش از این فواد حســین، وزیر خارجه عراق در نشســت 
خبری مشترک با سامح شکری و ایمن الصفدی، وزرای 
خارجه مصر و اردن گفت که یک نشست منطقه ای دیگر 
در خصوص عراق در تاریخ ۲۰ دســامبر جاری در امان 
پایتخت اردن برگزار خواهد شد و انتظار می رود که ایران 

و ترکیه نیز در این نشست شرکت کنند.
وی تاکید کرد: نســخه دوم نشســت بغداد در بیستم ماه 
جاری در امان برگزار می شــود، در نشســت اول ایران و 
ترکیه حضور داشتند و انتظار داریم که این دو کشور در 

نشست آتی نیز شرکت کنند.
فواد حسین با اشاره به اینکه این نشست اساسا در راستای 
حمایت از عراق برگزار شد تاکید کرد که کشورش با چالش 
هایی مواجه اســت و برای عبور از این چالش ها نیازمند 

برقراری روابط منطقه ای و بین المللی است.
اخیرا فیصل بن فرحان، وزیر خارجه عربستان در اظهاراتی 

گفت که ایران بخشی از منطقه و همسایه ما است.

وی گفت: ما به دراز کردن دست خود به سوی همسایگان 
مان در ایران ادامه می دهیم.

فیصــل بن فرحان گفت کــه حرف های مثبتی از ایران 
می شــنویم و امیدواریم که این حرف ها به روابط مثبت 

تبدیل شود.
از ســوی دیگر احمد الصحاف، سخنگوی وزارت خارجه 
عراق گفت که گفت وگوهای ایرانی-ســعودی از مرحله 
امنیتی به مرحله دیپلماتیک رســید و اهمیت این گام 
نزدیک کردن رویکردها و حل اختلافات میان دو طرف 
است که در راستای منافع دو کشور و تمام منطقه است.
سخنگوی وزارت خارجه عراق تاکید کرد که این کشور 
برای ایجاد فضای مثبت و نزدیک کردن رویکردها تلاش 
می کند و آخرین نشســت ایران و عربســتان در بغداد و 

تحت نظارت وزارت خارجه برگزار شد.
وی گفت که ما همچنان میان دو طرف هماهنگی ایجاد 
می کنیم تا امکان برگزاری نشست های آتی و رسیدن 

به توافقات بیشتر فراهم شود.

دیدار رئیسی و بن سلمان؛

خیلی دور یا خیلی نزدیک؟

تحلیل

نظامیان اوکراین در حال 
بازرسی تانک منهدم 
شده روسی در حومه 
کوپیانسک در منطقه 

خارکیف )خارکف( 
اوکراین/ رویترز

تصویری از  کیم جونگ اون  
رهبر کره شمالی در حال 
نظارت بر توسعه یک سلاح 
استراتژیک موتور سوخت 
جامد با رانش بالا/ تصویر 
منتشر شده از خبرگزاری 
)KCNA( رسمی کره شمالی

گزارش تصویری

کو چیست؟ پشت پرده جاه طلبی های با

سرکشی در مرزهای شمالی
یک کارشــناس روابط بین الملل اظهار 
دوستی آذربایجان به ایران را غیرواقعی 
دانست و گفت: باز کردن راه صهیونیست 
در منطقــه، ایجــاد ناامنــی در مناطق 
شــمالی ایران و قطع راه ارتباطی ایران 
با اروپا نمونه هایی از رفتار این همســایه 
شــمالی اســت که منافع و امنیت ملی 

ایران را به خطر می اندازد.
پاتریک ساهاکیان در خصوص اظهارات 
تحریک آمیــز برخی مقامات آذربایجان 
اظهار کرد: ریشــه اصلی این موضوع به 
اصطلاح سیاسی پان ترکیسم در روابط 
بین الملل برمی گردد که به دنبال تحقق 
اتحاد ترک زبانان زیر لوای آنکارا اســت 
و تــلاش می کند که حاکمیت آنکارا بر 

ترک زبانان را به اثبات برساند.
وی ایجاد این اتحاد را سیاســت اصلی 
ســردمداران حکومت عثمانی و وارثان 
آن از جمله ترکیه کنونی دانست و افزود: 
در طول تاریخ آنها همواره اثبات کردند 
که در حال ســاختن هویت ترک زبانی و 
ترک نژادی و برتری بخشــیدن به آن در 
برابر دیگر هویت ها هســتند، به همین 
دلیــل با وجود اینکــه آذری ها در قرن 
نوزدهم و پس از عهدنامه ترکمانچای از 
ایران جدا شــدند و تا پیش از آن اصالت 
ایرانی داشــتند، اما گرایش های ایرانی 
خود را از دست دادند و اکنون به سمت 

ترکیه گرایش بیشتری دارند.
این کارشــناس روابط بین الملل با اشاره 
به همگرایی آذربایجان با ساخت هویت 
پان ترکیســم گفت: این کشــور هر از 
چندگاهی موضوع جدایی اســتان های 
آذری زبــان ایــران یــا گســترش پان 
ترکیســم و احیای موجودی خود تحت 
هویــت ترک زبانــی را مطرح می کند به 
همین دلیل چنین اظهاراتی از گذشــته 
تاکنون از ســوی مقامات آذربایجان از 
جمله الهام علی اف و سردمداران ترکیه 
شــنیده شده است و در آینده نیز ادامه 

خواهد داشت.

وی هویــت و ملیــت آذری زبانان ایران 
را ایرانی دانســت و ادامه داد: اســتفاده 
از زبان آذری بیشــتر بهانه ای اســت تا 
آنها به ســمت سیاســت های گسترش 
پان ترکیســم سوق داده شوند، از سوی 
دیگــر سیاســت خارجــی جمهوری 
اســلامی ایران که گســترش روابط با 
همســایگان و ایجاد منطقه ای به دور از 
هرگونه درگیری و جنگ اســت. با این 
حــال آذری ها همچنان تلاش می کنند 
که خط پان ترکیســیم خود را گسترش 
دهنــد و برای ایــران محدودیت هایی 

ایجاد کنند.
ســاهاکیان با اشاره به مخالفت ایران با 
این سیاســت ها تاکیــد کرد: جمهوری 
اسلامی ایران به دو دلیل با این سیاست 
همســایگان ترک زبان همســو نیست، 
نخست اینکه آن ها منافع ایران را در نظر 

نمی گیرند و دوم اینکه قصد تجزیه طلبی 
دارند و در این سیاست منافع ایران را در 
نظر نمی گیرد که امنیت ملی ایران را به 

خطر می اندازد.
وی بــا تاکیــد بر اینکه ایران هیچ گاه در 
برابر این موضوع ســکوت نخواهد کرد، 
گفت: کشور ما هیچ گاه اجازه به واقعیت 
پیوستن چنین تفکری را به ترک زبانان 
نخواهــد داد از جملــه هنگامی که در 
جریان اجرای سیاســت های گسترش 
پان ترکیســم روی نقشه در نظر داشتند 
که با ایجاد مسیری راه ارتباطی ایران را با 
نخجوان قطع کنند و همچنین رزمایشی 
انجــام و اظهاراتی در این زمینه مطرح 
کردند، ایران در پاسخ به آنها توان نظامی 
خود را نشان داد و اثبات کرد که ورود به 

نخجوان کار سختی نخواهد بود.
تداوم تحرکات نظامی در منطقه

این کارشــناس روابــط بین الملل این 
رزمایش را نشــان دهنده قدرت بالفعل 
و بالقوه ایران دانست و خاطرنشان کرد: 
هنگامــی که توازن قوا در منطقه حاکم 
نباشد، کشــور قدرتمند تلاش می کند 
که منافع و منابع همسایگان را تصاحب 
کند، در شرایط کنونی نیز با توجه به تراز 
تجاری، توان نظامی، نابرابری بین قوای 
نظامی ارمنســتان و آذربایجان مشهود 
اســت به همین دلیل آذربایجان همواره 
در نظر دارد که بخشی از خاک ارمنستان 

را به خود الحاق کند.
وی ایجاد دالان در خاک ارمنستان را گامی 
در مسیر اجرای سیاست اتحاد ترک زبانان 
معرفــی کــرد و گفت: این دالان با هدف 
ایجــاد ارتباط با ترکیــه و دیگر مناطق 
ترک زبان در دســتور کار است، بنابراین 
تحــرکات نظامی همــواره ادامه خواهد 

داشــت اما موضوع مشهودی که در کنار 
آن وجود دارد تلاش قدرت های خارجی 

برای حفظ منافع خود بوده است.
ســاهاکیان یــادآور شــد: قدرت های 
خارجــی در نظر دارند که منافع خود را 
در منطقه گسترش دهند به همین دلیل 
بــا انجام تحرکات نظامی بیشــتر باعث 
می شوند آذربایجان ناامنی بیشتری در 

منطقه ایجاد کند.
وی با اشاره به تلاش آذری ها برای جلب 
موافقت ایران برای اجرای نقشــه دالان 
ارتباطی خود، اظهار کرد: آنها می دانند 
ایران از طریق نظامی به طور قطع دخالت 
می کند و مانع خواهد شــد راه ارتباطی 
شمال به جنوب ایران که به اروپا متصل 
می شود از طریق ارمنستان و آذربایجان 
قطع شــود، بــا این حال کشــورهای 
آذربایجان و ترکیه موج ســوار سیاسی 
هستند و با سوءاستفاده از شرایط حاکم 
تــلاش می کنند اوضــاع را به نفع خود 

تغییر دهند.
ایــن کارشــناس روابــط بین الملــل 
دشمنی مشــهود ایران با صهیونیست 
را یکی از گزینه های سوءاســتفاده برای 
آذربایجــان اعلام کــرد و افزود: نزدیک 
شدن آذربایجان به صهیونیست و ایجاد 
پایگاه نظامی در خاک قره باغ که در جوار 
مرزهای زمینی ایران قرار گرفته اســت، 
نشــان می دهد که صهیونیست منافعی 
در این میان دارد که به واسطه آذربایجان 

دارد آن را دنبال می کند.
وی اظهار دوســتی آذربایجان به ایران 
را غیرواقعــی دانســت و گفت: هیچ گاه 
نمی توان گفت ابراز دوســتی آذربایجان 
با ایران واقعی اســت بلکه باز کردن راه 
صهیونیست در منطقه، ایجاد ناامنی در 
مناطق شمالی ایران و قطع راه ارتباطی 
ایران با اروپا نمونه هایی از رفتاری است 
که نشــان می دهد این کشــور همسایه 
منافــع و امنیت ملی ایــران را به خطر 

می اندازد.

خبر ویژه

رئیس جمهور گفت: در کنار تلاش بی وقفه و به کارگیری ســازوکارهای مؤثر در حل مشــکلات، روشــنگری و 
تبیین بهنگام و درست مسائل، گره های ذهنی افکار عمومی را می گشاید و فرصت موج سواری و دروغ پردازی 

را از دشمنان می گیرد.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور در جلسه فوق العاده هیئت دولت با اشاره به سفر دو روزه به استان 
خراســان جنوبی، حضور بانشــاط و صمیمی مردم در اســتقبال از دولت خود را از جلوه های باشــکوه نمایش 
دلبســتگی و پیوند قشــرهای مختلف به انقلاب و نظام اســلامی دانســت و با تشکر از حضور انقلابی مردم بر 

اجرای سریع و کامل مصوبات این سفرها تأکید کرد.

رئیس جمهور صداقت در گفتار و رفتار مسئولان را از عوامل مهم اعتمادسازی در جامعه برشمرد و گفت: در 
کنار تلاش بی وقفه و به کارگیری ســازوکارهای مؤثر در حل مشــکلات، روشــنگری و تبیین بهنگام و درست 
مسائل، گره های ذهنی افکار عمومی را می گشاید و فرصت موج سواری و دروغ پردازی را از دشمنان می گیرد.
رئیسی از دولتمردان خواست در دفاع از حقوق مردم و مقابله با سودجویی ها و سودجویان، تمام قد در 
میدان باشند و اگر در مواردی انجام این وظیفه امکان پذیر نبود دلایل آن را برای مردم و مراجع ذی صلاح 

تشریح کنند.
جلسات فوق العاده هیأت دولت برای بررسی لایحه بودجه 1۴۰۲ کل کشور از سیزدهم آذر آغاز شده است.

رئیس جمهور : 

غ پردازی را از دشمن می گیرد روشنگری بهنگام مسائل فرصت درو

عضو کمیسیون انرژی:

 همه مشکلات کشور 
به تحریم وصل نیست

یک عضو کمیســیون انرژی مجلس شــورای اسلامی، 
تاکید کرد: باید تشکل هایی در کشور شکل بگیرد که 
دارای اساسنامه و مرامنامه بوده و این تشکل ها برای حل 
مشکلات در حوزه های مختلف نظیر سیاست خارجی، 
اقتصاد، انرژی و سایر بخش ها برنامه، نظریه و ایدئولوژی 

داشته باشند.
فریدون عباسی بیان کرد: ما باید اجازه دهیم وزرای 
فعلی که روی کار آمده اند کار خود را پیش ببرند. 
وزرای فعلی که قبلا در یک حزب یا تشکل باهم 
ســابقه کار نداشــتند. این وزرا قرار است در دولت 
در کنار هم کار کنند. ما به طور رســمی دولت در 
ســایه نداشــتیم که در یک حزب شناخته شده و 
کار کرده این دولت ســایه شــکل گرفته باشد و به 
داده های واقعی کشور دست داشته باشد و بتواند 
در کمیسیون های حزب شرایط را تجزیه و تحلیل 
کنــد. مــا در هر دولت یکســری افرادی که با هم 
هماهنگ نبوده بلکه صرفا ممکن است بچه های 
خوبی باشــند را کنار هم می گذاریم و می گوییم 
دولت را اداره کنید. در نهایت وضع مملکت مانند 

امروز خواهد شد.
رئیس پیشین سازمان انرژی اتمی گفت: همه مشکلات 
کشور به تحریم وصل نیست، تحریم یک شاخص پررنگ 
اســت اما درصد تاثیر تحریم روی اقتصاد و تبعیض در 
جامعه چقدر است؟ امروز جامعه ما از تبعیض رنج می برد.

سخنگوی شورای نگهبان:

 افزایش حقوق ها 
بستگی به پیشنهاد دولت دارد

سخنگوی شورای نگهبان گفت: شورای نگهبان مصوبه 
مجلس شورای اسلامی درباره طرح بررسی دو مرحله ای 
لایحه بودجه سالانه را مورد بررسی قرار داد و این مصوبه 
ایراد دارد و باید در مجلس اصلاح شــود. هادی طحان 
نظیف در نشست خبری خود با خبرنگاران اظهار کرد: 11 
طرح و لایحه  از طرف مجلس و ۳ اساسنامه از طرف دولت  
و 11 اســتعلام از طرف دیوان عدالت اداری به شــورای 

نگهبان واصل شده بود که مورد بررسی قرار گرفت.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی درباره اینکه 
افزایش حقوق ها در بودجه 1۴۰۲ با توجه به وضعیت 
تورم و دغدغه مردم چگونه اســت؟ گفت: این موضوع 
معلوم نیست و  باید صبر کرد و دید لایحه ای که از طرف 
دولت به مجلس ارسال  می شود چگونه است و نسبت 
به حقوق ها چه پیش بینی دارد و بعد از آن مجلس چه 
چیزی را تصویب می کند. بعد از تصویب مجلس، شورا 

موضوع را بررسی کرده و  اظهار نظر می کند.

کمیسیون امورداخلی کشور: 

 حقوق زنان دستمایه فشار 
علیه ایران شده است

رئیس کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها در مجلس، 
تاکید کرد: امروز بحث حقوق بشر و به ویژه حقوق زنان به 
دستمایه برای آمریکایی ها تبدیل شده تا فشار بیشتری 
در سطح بین المللی بر جمهوری اسلامی وارد کنند و 

نهایتا ما خواسته های آنان را بپذیریم.
محمــد صالح جوکار، ضمن محکومیت حذف ایران از 
کمیســیون مقام زن سازمان ملل، بیان کرد: این قبیل 
اقدامات پروژه هایی است که این روزها دشمنان برای 
ما طراحی کرده اند. اولین پروژه دشمنان موضوع هسته 
ای بود که به شــورای حکام بردند و قطعنامه ای علیه 
ما صادر کردند، در حالی که ما خلاف توافق هسته ای 

اقدامی انجام نداده بودیم.
وی در ادامه اظهار کرد: اغتشاشات زمینه ای بود برای 
اینکه فشار بیشتری را به ما تحمیل کنند اما وقتی که 
اغتشاشــات تمام شــد به سراغ قطعنامه جدید رفتند. 
ابتدا یک قطعنامه حقوق بشری صادر کردند و سپس 
به سراغ لغو عضویت ایران در کمیسیون مقام زن سازمان 
ملل رفتند در حالی که هیچ سندیتی در این زمینه در 
دست نداشت. امروز بحث حقوق بشر و به ویژه حقوق 
زنان به دستمایه برای آمریکایی ها تبدیل شده تا فشار 
بیشتری در سطح بین المللی بر جمهوری اسلامی وارد 
کنند و نهایتا ما خواسته های آنان را بپذیریم در صورتی 

که قطعا چنین اتفاقی نخواهد افتاد.

رئیس سازمان انرژی اتمی : 

ظرفیت غنی سازی کشور به بیش 
از دو برابر کل تاریخ رسیده است

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: قانون اقدام راهبردی، 
قانون خوبی برای توســعه صنعت هسته ای بود و امروز 
اجرای این قانون غنی سازی را به سطحی رساند که در 
حال حاضر ظرفیت غنی سازی کشور به بیش از دو برابر 

کل تاریخ این صنعت رسیده است.
اعضای فراکســیون راهبردی مجلس شورای اسلامی 
بــا حضور در ســازمان انرژی اتمــی و دیدار با رئیس و 
متخصصان و مدیران این سازمان از نزدیک در جریان 
پیشرفت های صنعت هسته ای و آخرین تحولات فنی 
و سیاسی در خصوص مذاکرات با طرف های خارجی و 
همچنین تاثیرات اجرای قانون اقدام راهبردی مصوب 

مجلس قرار گرفتند.
محمد اسلامی، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
انرژی اتمی در این جلســه اظهار داشــت: قانون اقدام 
راهبردی قانون خوبی برای توسعه صنعت هسته ای بود 

و بخوبی اجرا شده است.
وی افزود: اجرای این قانون غنی ســازی را به ســطحی 
رســاند که در حال حاضر ظرفیت غنی سازی کشور به 

بیش از دو برابر کل تاریخ این صنعت رسیده است.

اردوغان از اسد چه  میخواهد؟
در حالی که  بشار اسد  رییس جمهور سوریه درخصوص 
پیشنهاد و درخواست چندباره  رجب طیب اردوغان  برای 
دیدار با وی، این موضوع را به صراحت به پس از انتخابات 
ریاســت جمهوری خرداد ماه سال آینده ترکیه موکول 
کرده، اما اردوغان دوباره پیگیر این نشســت می باشد و 

بازهم این پیشنهاد را مطرح کرده است.
به گزارش ایرنا از دمشق، اردوغان که پنجشنبه گذشته 
برای شــرکت در اجلاس ســه جانبه ترکیه، جمهوری 
آذربایجان و ترکمنســتان به ترکمن باشی ترکمنستان 
سفر کرده بود، در بازگشت به آنکارا به خبرنگاران گفت 
که به  ولادیمیر پوتین  رییس جمهور روسیه پیشنهاد 
دیدار سه جانبه بین سران ترکیه، روسیه و سوریه را داده 
و او نیز از این پیشنهاد استقبال کرده است و به این شکل 

مجموعه ای از دیدارها را آغاز خواهیم کرد.
اردوغان با بیان اینکه ما می خواهیم یک گام سه جانبه بین 
ترکیه، روسیه و سوریه برداریم، اعلام کرده که  ابتدا باید 
بین سازمان های اطلاعاتی و سپس وزرای دفاع و پس از 
آن وزرای خارجه )ترکیه و سوریه( جلساتی برگزار شود .
 مولود چاووش اوغلو  وزیر خارجه ترکیه نیز در ۲۲ آذرماه 
دوبــاره اعــلام کرد که آنکارا آماده همکاری و گفت وگو 
با سوریه هست تا در زمینه مبارزه با تروریسم، پیشبرد 
روند سیاسی سوریه و بازگشت آوارگان با طرف سوری 
همکاری کند. وی نیز برای چندمین بار تصریح کرده بود 
که در صورت جدی بودن دولت سوریه، آمادگی همکاری 

و گفت وگو با دمشق را داریم.
به دنبال همین مســاله، مســکو نیز از پیشنهاد اردوغان 
برای برگزاری دیدار میان روسای جمهور ترکیه، سوریه 

و روسیه استقبال کرد.
 میخائیل بوگدانوف  معاون وزیر خارجه روســیه دیروز 
)جمعه( در گفت وگو با خبرگزاری اسپوتنیک اعلام کرد 
که مسکو نگاه بسیار مثبتی نسبت به ایده رجب طیب 
اردوغان رئیس جمهوری ترکیه برای برگزاری دیدار میان 

روسای ترکیه، سوریه و روسیه دارد.
وی گفت که این پیشنهاد بسیار مثبت است و ما اکنون 
در حال رایزنی با دوستان سوری در این خصوص هستیم.

پاسخ اسد به اردوغان
در روزها و ماه های اخیر مقامات آنکارا چندین بار از تغییر 
رویکرد ترکیه درباره سوریه سخن گفته اند و حتی  رجب 
طیب اردوغان  رییس جمهور این کشور از دیدار با  بشار 
اسد  همتای سوری خود و رفع کدروت ها سخن به میان 
آورده، سخنی که تاکنون به مرحله عمل نرسیده است 
و حتی دمشــق بارها اعلام کرده که نســبت به اقدامات 

آنکارا خوش بین نیست.
آخرین موضوع گیری اسد به 11 آذرماه باز می گردد، در 
این روز اسد به صراحت آب پاکی را روی دست اردوغان 
ریخت و پیشــنهاد دیدار با اردوغان را رد کرد، اما دوباره 

اردوغان درخواست خود را مطرح کرده است.
خبرگزاری رویترز در همان تاریخ )11 آذر( طی گزارشی 
در این باره اعلام کرد که دمشق با تاکید بر لزوم خروج 
نیروهای نظامی ترکیه، پیشنهاد دیدار سران دو کشور 
در حضور ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روسیه، را رد 
کرده است. رویترز به نقل از دو منبع آگاه گزارش داد که 
دمشق معتقد است چنین دیداری در آستانه انتخابات 
سال آینده میلادی ترکیه به سود اردوغان تمام خواهد 
شــد به خصوص اگر قصد ترکیه در مورد بازگرداندن ۳ 
میلیون و ۶۰۰ هزار پناهنده )آواره( سوری به کشورشان 

در آن مطرح شود.
یکی از این دو منبع آگاه به نقل از اســد مدعی شــد که  
چرا به رایگان پیروزی را تقدیم اردوغان کنیم؟ پیش از 

انتخابات روابط حسنه نخواهد شد .
وی حتی گفته که دمشــق با برگزاری نشســت وزیران 
امور خارجه نیز در زمان حاضر مخالفت کرده است. البته 
اردوغــان چنــد روز قبل از این تاریخ نیز گفته بود که در 

زمان و شرایط فعلی، دیدار با اردوغان فایده ای ندارد.
رویترز به نقل از یک منبع مطلع دیگر از پیشنهاد مذکور 
نوشــت: دمشــق چنین دیداری را مادامی که نتیجه 
ملموسی به همراه نداشته باشد، بی فایده می داند. آنچه 
که سوریه تاکنون درخواست کرده، عقب نشینی کامل 

نیروهای ترکیه از خاک این کشور است.
به دنبال ســخنان اســد،  بثینه شعبان  مشاور سیاسی 
و رســانه ای ریاست جمهوری سوریه اظهارات مقامات 
ترکیه درباره امکان آشتی بین دمشق و آنکارا و برگزاری 
دیداری بین  رجب طیب اردوغان  و  بشار اسد را  فریبکاری  

دانسته بود.
وی تصریــح کــرده بود که اظهارات اخیر رئیس جمهور 
ترکیــه دربــاره نزدیکی روابط سیاســی بین دو طرف  

رسانه ای است و ارتباطی با واقعیت موجود ندارد .
به گفته شــعبان،  چند ماهی اســت که این اظهارات 
رسانه ای را می شنویم و چنین اظهاراتی به دلایل خاص 
بیان می شوند و این دلایل می تواند جلوه انتخاباتی داشته 

باشد و یا اهرمی برای فشار بر طرف های دیگر باشد .
رفع مشــکل اقتصادی ترکیه کلید پیروزی اردوغان در 

انتخابات 
هرچند در یکســال گذشــته دولت آنکارا تلاش کرده تا 
مشکلات خود را با کشورهایی همچون عربستان، امارات 
و مصــر حــل کند که در دو مورد اول موفق شــده و در 
موضوع مصر هم اولین دیدار روســای جمهور ترکیه و 
مصر با میانجیگری امیر قطر در دوحه انجام شده و مسیر 
مذاکرات دو طرف باز شــده اســت، اما در قضیه سوریه 
موضــوع مقداری فــرق می کند، چرا که در بیش از 11 
سال گذشته، آنکارا به طور تمام قد در کنار آمریکا، رژیم 
صهیونیستی، فرانسه، انگلیس و عربستان از تروریست 
های تکفیری برای براندازی ســوریه حمایت کرده و از 
هیچ گونه کمکی به تروریست ها فروگذاری نکرده است.

اخبار کوتاه
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3اقتصاد
گزارش

تمایل مالکان به گرفتن اجاره های سنگین 
همزمان با کاهش روزافزون ارزش پولی ملی

  دولت بی برنامه
و خواب زمستانی دولتمردان

  مریم بهنام راد/ گروه اقتصاد
 در حالی که بسیاری از مستاجران با وعده های 
دولت سیزدهم منتظر کاهش یافتن نرخ های 
اجاره خود بودند، بازار اجاره مســکن با مشکل 
اجاره های نجومی به جای رهن کامل واحد های 

مسکونی روبرو شده اند.
ســکوت دولت در برابر افزایش بی رویه اجاره 
بها به معنی شکســت شعارهای دولت عدالت 
محوری است که در همان سال اول کار خود به 
جای خدمت به مردم، با تحمیل بار گرانی باعث 
تضعیف حقوق اولیه زندگی مردم شده است.

این روز ها یکی از مشکلاتی که داد بسیاری از 
مستاجران را در آورده است، دریافت اجاره های 
نجومی به جای رهن کامل واحد مسکونی است 
به طوری که بسیاری از مستاجران اعلام کرده 
اند که به هر مشاور املاکی که مراجعه می کنند 
می گویند مالکان تمایل دارند به جای دریافت 
پول بیشــتر رهن، اجاره بها بیشتری دریافت 
کنند که این خود باعث ناراحتی بســیار برای 

ما مستاجران شده است.
گزارش میدانی از مشــاوران املاک نیز حاکی 
از آن اســت که این روزها بیشــتر فایل های 
اجــاره خانه به گرفتن اجــاره اختصاص پیدا 
کرده و کمتر مالکی حاضر است رهن کامل را 
مطالبه کند که عمده دلیل مالکان نیز کاهش 
روزافزوش ارزش پولی ملی همزمان با افزایش 

شدید نرخ ارز در بازار است.
در همین زمینه آقای حمیدی، مستاجر ساکن 
تهــران گفــت: در بســیاری از مناطق به ویژه 
مناطــق جنوبی تهران وقتی به بنگاه مراجعه 
می کنیم اجاره ماهانه مسکن ۵۰ متری کمتر 
از ۵ میلیون تومان نیســت و همین خود باعث 
شده که بنده مجبور شوم برای پرداخت اجاره 

کمتر به حاشیه شهر تهران مراجعه کنم.
او ادامه داد: در سال های پیش این مشکل وجود 
داشت، اما باز هم اگر می گشتیم نرخ های اجاره 
معقــول تــری را پیدا می کردیم، اما در یک ماه 
گذشــته به هر بنگاهــی که مراجعه می کنیم 
نرخ اجاره به شــدت از مبلغ رهن بالاتر بوده و 
این نشــانه ضعف دولت در مدیریت بازار اجاره 

مسکن است.
در همیــن رابطه عبداله اوتادی، عضو هیئت 
مدیره اتحادیه مشاوران املاک کشور با بیان 
اینکــه در حــال حاضر بــازار دریافت اجاره 
مسکن بسیار داغ تر از بازار رهن کامل واحد 
مســکونی شده است گفت: در حال حاضر به 
دلیل نرخ سود پایین بانک ها و کاهش ارزش 
پول ملی، برای بســیاری از مالکان دریافت 
پــول و رهن کامل فایــده ای ندارد و به درد 
آن هــا نمی خورد و حتی در بانک هم باشــد 
به میزان اجاره ای که دریافت می کنند برای 

آن ها سودآور نیست.
اوتادی گفت: دولت با کنترل نرخ تورم و تثبیت 
سیاست های اقتصادی می تواند وضعیت بازار 
مســکن بــه ویژه اجاره بهــا را کنترل کند. در 
واقــع صفر تا 1۰۰ هر تنــش در بازار اجاره به 

سیاست های اقتصادی دولت برمی گردد.
به گفته عضو هیئت مدیره اتحادیه مشــاوران 
امــلاک کشــور، تورم به طور زنجیــروار تمام 
بخش هــا و بازار ها را تحت تأثیر قرار می دهد و 
این زنگ خطر افزایش بحران در بازار مســکن 
بیش از سایر بازار ها هشدار دهنده است، چراکه 
حق مسکن برای عموم مردم به عنوان اولویت 

حقوق شهروندی مطرح است.
وی ادامــه داد: متاســفانه ایــن موضوع برای 
بسیاری از مستاجران باعث ایجاد مشکل شده 
و در همین زمینه دولت باید برنامه ریزی کند، 
هرچنــد که چون این موضوع به دلیل آنکه در 
اختیار کامل مالک است سخت است و چندان 
کمکی نمی کند و تنها می توان به مالکان توصیه 

کرد از میزان اجاره برای آنها کاست.
اوتــادی با اشــاره به اینکه امروز بســیاری از 
مســتاجران دوشغله هستند، گفت: بسیاری از 
مستاجران هنوز نتوانسته اند تسهیلات ودیعه 
مسکن را دریافت کنند در نتیجه، این موضوع، 
مشکل اجاره نشینی را برای آنان دو برابر سخت 

کرده است.
عضو هیئت مدیره اتحادیه مشــاوران املاک 
کشور تأکید کرد: افزایش اجاره بها تهدید جدی 
برای مردم جامعه اســت و اگر این موج گرانی 
کنترل نشــود عواقب سنگینی متوجه اقتصاد 

کشور خواهد شد.
 در حال حاضر با وجود آنکه در نیمه دوم سال 
هم هســتیم، اما هنوز بســیاری از مستاجران 
بــه کاهش نرخ های اجاره امیدوارند؛ در چنین 
شــرایطی دولت باید برنامه ریزی لازم را برای 
کنتــرل نرخ هــای اجاره با کاهش نرخ تورم در 
دستور کار خود قرار دهد چراکه اگر در نیمه دوم 
سال نرخ های اجاره اینچنین بالا باشد، بحران 
قیمت ها در بازار اجاره مســکن تابستان سال 
آینده از هم اکنون قابل پیش بینی خواهد بود.

گزارش

پیش بینی قیمت دلار در یک ماه آینده

 دعا کنیم  دلار تا پایان سال
 به 5۰ هزار تومان نرسد

  میناسادات حسینی/ گروه اقتصاد
قیمت دلار در بازار توافقی ارز دیروز شنبه ۲۶ آذر 
1۴۰1 با قیمت ۳۶ هزار و ۳1۰ تومان آغاز به کار 
کرد تا هجوم تقاضا های خــرد مردم برای تامین 
دلار از بازار توافقی عرضه و تقاضای ارز پاسخ داده 
شود. در لحظه تنظیم این خبر قیمت دلار در بازار 
توافقی رشد داشــته و به ۳۶ هزار و ۳7۰ تومان 
رسیده است که نشان از افزایش تقاضا برای دلار 

در بازار دارد.
قیمت دلار پــس از دو ماه پرهیاهــو بالاخره در 
روز پنجشــنبه کمی آرام گرفت و کاهش اندکی 
را تجربه کرد. کارشناســان معتقدند این کاهش 
قیمت تحت تاثیر سیگنال سفر گروسی مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی به ایران و مقطعی 
است و همچنان قیمت دلار راه خود را پیش گرفته 
و شاهد ادامه روند قبلی خواهیم بود. این در حالی 
اســت که روند قیمتی ارز های خارجی نشــان 
می دهد در ۶ الی 7 ماه گذشته بیش از ۴۰ درصد 

بر قیمت دلار افزوده شده است.
رئیس کل بانک مرکزی، اما تلاش می کند خود 
سیگنال کاهشی به بازار دهد. در این راستا صالح 
آبادی گفت:  افزایش قیمت دلار در بازار آزاد واقعی 

نیست و حتما تعدیل خواهد شد. .
قیمت دلار در بازار آزاد دیروز شــنبه با افزایش 
همراه شد؛ به طوری که دلار فردایی به ۳۹ هزار 
تومان رسید.  اما سوال اصلی این است که در میانه 
این همه سیگنال مثبت و منفی، قیمت دلار چه 

سمت و سویی را تجربه خواهد کرد؟

 افزایش انتظارات تورمی 
به دلیل ناتوانی دولت در اداره اقتصاد

کامران ندری، اقتصــاددان در مورد پیش بینی 
قیمت دلار می گوید: ناکارآمدی و ناتوانی دولت در 
اداره اقتصاد مزید بر علت شده و تقاضا برای ریال 
را کم می کند که خود عاملی برای افزایش قیمت 

دلار در روز های اخیر است.
وی در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه آیا قیمت 
دلار تا پایان سال به ۵۰ هزار تومان خواهد رسید، 
گفت: امیدواریم نرســد! زیرا اگر مردم احساس 
کنند که تا آخر سال قیمت دلار به شدت افزایش 
پیدا می کند به بازار ارز هجوم می برند و وضعیت 

بحرانی تر می شود.

عرضه دلار کم شد
این اقتصاددان گفت: ارزش دلار یا برابری ریال 
با دلار را معمولا عرضه و تقاضا تعیین می کند؛ 
بنابراین اگر ارزش ریــال در برابر دلار کاهش 
پیدا می کنــد دو دلیــل دارد؛ 1- تقاضا برای 
ریال کاهش پیدا کرده اســت؛ ۲- عرضه ریال 
در برابر عرضه دلار افزایش پیدا کرده اســت یا 

هر دوی اینها.
ندری با بیان اینکه به نظر می رسد هر دو عامل در 
حال حاضر در بازار ارز وجــود دارد، ادامه داد: در 
اقتصاد ما دائم ریال تولید می شــود و از آن طرف 
عرضه دلار مرتب کاهــش می یابد، زیرا در فصل 
زمستان، پتروشیمی ها خوراک کمتری دریافت 
می کنند و در نتیجه صادرات و به تبع درآمد ارزی 

آن ها کاهش می یابد.

قیمت دلار راه خود را می رود
این اقتصــاددان دومین دلیــل وضعیت بحرانی 
در بازار دلار را تحریم های جدیــد اتحادیه اروپا 
علیه ایران دانســت و گفت: در چنین شرایطی، 
دلاری وارد اقتصاد ما نمی شــود، ولی ریال دائما 
تولید می شــود. روزانه ما خلق بسیار شدید ریال 
را در نظام بانکی مان داریم. طبیعتا این مســاله 
باعث کاهش ارزش ریال می شود.ندری، سومین 
دلیل جهش قیمت دلار را مشــکلات اقتصادی 
داخلی دانست و گفت: نگرانی های مردم نسبت 
به آینده و ناتوانی دولت در مدیریت اقتصاد باعث 
شده که کســی تمایلی به نگهداری ریال نداشته 
باشد و تقاضا برای ریال در بازار های ارز )فارکس( 
کاهش پیدا کرده است. این موضوع سبب می شود 
ارزش برابری ریال در مقابل ارز های دیگر کاهش 

پیدا کند.

 اتاق فرمان اسکناس دلار در کشور 
در دست کیست؟

این اقتصــاددان چهارمین دلیــل گرانی دلار را 
کاهش صادرات پتروشیمی ها در فصل زمستان 
دانست و گفت: علاوه بر کاهش عرضه ارز از سوی 
پتروشــیمی ها، التهابات داخلــی؛ از اعتراضات 
گرفته تا مدیریت های دیگــری که در اقتصاد ما 
وجود دارد در یک ماه گذشــته تشدید شده و به 
همین دلیل کاهش ارزش ریال در یک ماه گذشته 
سرعت گرفته اســت.به گفته ندری، پیش از این 
هم ارزش ریال در حال کاهش بود منتها در یکی 
دو ماه گذشــته به دلایل مختلف سرعت کاهش 
ارزش ریال افزایش پیدا کرده است. به هر حال اگر 
تحریم ها شدیدتر شود و دسترسی ما به ارز های 
خارجی ازجمله دلار بــه دلیل تحریم های بانکی 
و عدم امکان صادرات کاهــش پیدا کند ممکن 
است سرعت کاهش ارزش ریال بیش از این هم 
شــود. البته اگر دولت توانمندی داشتیم بخشی 
از این مشکلات قابل مدیریت و کنترل بود؛ ولی 
متاسفانه تاکنون مدیریت خوبی را در این زمینه 

از دولت ندیده ایم.

هزینه های حداقلی شب یلدا برای یک خانواده  کارگری چند؟

بلندترین شب سال به کام کارگران تلخ است  
:برگزاری مهمانی و صرف میوه و شیرنی و خشکبار 
در شــب یلدا یکی از ســنت های قدیمی ایرانیان 
اســت و  شــب یلدای کارگری  حداقل ۲ میلیون و 

۵۰۰ هزار تومان است.
علیرضــا خرمی گفت: کارگران نمی توانند از پس 

هزینه های شب یلدا بربیایند.
شب یلدا، بلندترین شب سال در پیش است، پایان 
همین هفته ای که در آن هســتیم، شــب یلدا از راه 
می رسد اما عیلرضا خرمی )رئیس شورای اسلامی 
کار کارخانــه پلی اکریل اصفهان و فعال کارگری( 
یک پرسش طرح می کند: شب یلدا برای کارگران 

تلخ است یا شیرین؟
او ادامه می دهد: این روزها همه جا صحبت از شب 
یلدا است و همه به دنبال دورهمی بلندترین شب 
ســال هســتند ولی کارگران از ته دل می خواهند 
که ای کاش شــب یلدایی وجود نداشــت یا اگر هم 
هســت، هرچه زودتر به پایان برسد چرا که دوباره 

شرمنده زن و بچه خود می شوند.
خرمــی اضافه می کند: شــرمنده می شــوند که 
چــرا نمی توانند پســته کیلویی ۶۰۰هزارتومان و 
آجیل کیلویی بیشــتر از ۳۰۰ هزار تومان و میوه 
شــب یلدا را تهیه کنند. شــرمنده می شــوند که 

چرا نمی توانند گوشــت کیلویی ۲۴۰هزارتومان، 
مــرغ کیلویی۶۵هزار تومان و برنج کیلویی بالای 
1۲۰هزارتومان بخرند و یک شام معمولی در منزل 

کنار خانواده داشته باشند.

 هزینه های حداقلی شب یلدا 
برای یک خانواده  کارگری

رئیس شــورای اســلامی کار پلی اکریل اصفهان 
هزینه های حداقلی شب یلدا را برای یک خانواده ی 
کارگری برآورده کرده اســت:  با یک حســاب سر 
انگشتی به این نتیجه می رسیم که شب یلدا برای 

برای یک خانواده ۴نفری با مختصری میوه و آجیل 
و شام، اگر هیچ خرج اضافه ای در کار نباشد، حداقل 
دو میلیون و پانصد هزار تومان هزینه در بردارد که 
چیزی نزدیک به یک سوم حقوق ماهانه ی کارگران 
اســت. چطور می شــود یک سوم حقوق یک ماه را 

فقط برای یک شب خرج کرد؟! 
خرمی نتیجه می گیرد: پس با این حساب، شب 
یلدا که یکی از جشن های اصیل ایرانیان و همواره 
مورد اســتقبال مردم بوده، به کام کارگران تلخ 
اســت؛ وقتی جیب تان خالی ست، جشنی هم در 

کار نیست!

گار « از  سه نرخی شدن خودرو گزارش  »روز

رانت های دوگانه خودرو را گران تر کرد
جهــش میلیاردی قیمــت خودروهای 
چینــی در بورس توجــه فعالان صنعت 
خودرو را به خود جلب کرده است. گران 
شــدن خودرو در بورس نشان از شکست 
سیاســت وزارت صمت برای کنترل بازار 
خودرو به کمک اتاق شیشــه ای را دارد. 
سیدرضا فاطمی امین وزیر صمت دولت 
ســیزدهم با وعده کنتــرل بازار و حذف 
دلالان طــرح عرضه خودرو در بورس را 
عملیاتــی کرد. از زمان عرضه خودرو در 
بورس تا امروز شاهد افزایش قیمت، عدم 
کنترل بازار و ســه نرخی شدن قیمت ها 

هستیم.
مزیــد اطلاع وزیر صمــت باید ذکر کرد 
کــه بازارهای جهانی خودرو از نظر نظام 
عرضه به ســه دســته؛  بازارهای توسعه 
یافتــه، بازارهــای درحال ظهور با جهت 
گیری صادراتی و بازارهای درحال ظهور 
با جهت گیری داخلی تقسیم می شوند.  
بازار خودرو کشــور جزو دسته آخر است 
که معطوف به مصرف داخلی و تحت تاثیر 
نوســانات تجاری کشــور است. بنابراین  
بدعــت  عرضــه خــودرو در بورس نمی 
تواند تقاضای کاذب این بازار را کنترل یا 
حتی کاهش دهد. سیاست های دستوری 
اقتصادی و صنعتی اشــتباه که در دولت 
های گذشــته برای صنعت خودرو اتخاذ 
شــده بود، خودرو را از کالای مصرفی به 
کالای ســرمایه ای وابسته به ارز تبدیل 
کرده اســت. با این وضعیت تعلل در امر 
واردات خودرو با طیف قیمتی متنوع فقط 
می تواند التهاب این بازار را بیشتر کند.

سهم خودرو در اقتصاد
خودرو در ســبد تورمــی بانک مرکزی 
قرار دارد، بنابراین دولت ها برای کنترل 
ریســک بازار این کالا، شــورای رقابت را 
موظف به قیمت گذاری کردند. شــورای 
رقابت باید حافظ منافع بخش خصوصی 
صنعــت خودرو با قوانین ضد انحصار در 
مقابل شرکت های دولتی باشد. هرچند 
که طی پنج سال گذشته عملکرد شورای 
رقابت وجه تســمیه با نام آن نداشــت، 
این مورد ســبب شــد دولت سیزدهم با 
موافقــت عرضه خــودرو در بورس عملا 
ساختار شورای رقابت را زیر سوال ببرد؛ 
چرا که کشــف قیمت در بورس کالا در 
تضــاد بــا نظام قیمت گــذاری و عرضه 
خودرو براســاس سیاست های گذشته 
خودروسازان یا حتی شورای رقابت است.
خودروســازی در کشــور 1۶ درصــد از 
کل صنعت و بیشــتر از ۲ درصد سهم در 
تولیــد ناخالص داخلی دارد، این صنعت 
تاکنون فاقد سیاســت های اقتصادی و 
صنعتی بوده اســت. دولــت ها تاکنون 
براســاس تعریف بازارهــای جهانی که 

پیشــتر به آن اشاره شد، اقدام به تدوین 
استراتژی صنعتی و اقتصادی برای تولید 
و عرضه خودرو نکردند. فقدان استراتژی 
اقتصــادی برای صنعت خودرو می تواند 
در آینــده نزدیک چرخ صنعت خودرو را 

پنچر کند.

لابی خودروسازان با کارگزاری ها؟
به تازگی گزارشــاتی در خصوص جهش 
میلیــاردی یکی از خودروهای چینی در 
بورس کالا منتشــر شده است. محصول 
مذکور با قیمت پایه ۹۹۶ میلیون و ۵۰۰ 
هزار تومان روی تابلو بورس قرار گرفت، 
این خودرو چینی در مدت زمان کوتاهی 
به قیمت ۲ میلیارد و 1۵۰ میلیون تومان 

معامله شد.
قیمت خودرو مذکور در کشور چین 1۴ 
هزار و ۲7۰ دلار اســت، با احتساب نرخ 
ارز ۳7 هــزار و ۸۲۸ تومــان، این خودرو 
در زمــان ورود بــه کشــور باید بها ۵۳۹ 
میلیون و ۸۰۵ هزار تومان داشــته باشد. 
با احتســاب ۴۰ درصــد تعرفه گمرکی 
قیمــت نهایی ایــن خودرو بدون در نظر 
گرفتن ســود خودروســاز 7۵۵ میلیون 
و 7۲7 هــزار تومــان خواهد بود. این در 
حالی اســت که اگــر قیمت ۲ میلیارد و 
1۵۰ میلیون تومان را تقســیم بر قیمت 
ارزی آن کنیم که هم اکنون این خودرو 
بــا بازی های اخیر در بازار خودرو با دلار 
1۵۰ هزارو ۶۶۵ تومانی به دست مصرف 

کننده نهایی می رسد!
عرضه خودرو در بورس کالا منجربه سه 
نرخی شــدن این محصول مانند ارز شده 
اســت، بنابراین در بازار خودرو رانت زیاد 
و رانت ضعیف ایجاد شــده که بســته به 
میــزان ارتباط و زمان خرید نصیب افراد 
می شــود و به دلیل همین بهره برداران 
از این رانت ها اجازه کنترل قیمت دربازار 
هــا را نمی دهند و دائم قیمت خودرو ها 

در بازار نهایی رو به بالا است.

همزمان با این مســاله یــک منبع آگاه 
که نخواســت نامش فاش شود گفت:  دو 
خودروســاز در حال تبانی برای کســب 
ســود بیشــتر با برخی از کارگزاری ها و 
شرکت های بورسی هستند، این سیاست 
خودروســازان فقط برای دریافت ســود 

بیشتر به کمک بورسی ها است. 
این فعال بازار بورس که نخواست نامش 
فاش شود، در خصوص چرایی عدم توجه 
ســازمان حمایــت از مصرف کنندگان و 
تولیدکننــدگان، بیان کــرد:  باتوجه به 
قیمت گذاری مشــتریان برای خودروها 
در بورس، وضعیت موجود قابل پیگیری 
توســط سازمان حمایت نیست. از سویی 
خودروســازان رغبتی به افزایش عرضه 
ندارند، زیرا شرایطی را فراهم می کند که 
به جای دلالان، خودشــان سود بیشتری 

دریافت کنند. 
بیشــتر کارشناســان و البتــه وفاداران 
خودروســازان معتقــد بودنــد که ورود 
خودرو به بورس کالا منجربه شــفافیت 
قیمت گذاری و حذف دلالان می شــود. 
ظاهرا سیاســت اخیر خودروسازان برای 
بازار سازی به کمک شرکت های بورسی 
نشان از آن دارد که اتاق شیشه ای چندان 
شــفاف نیست. شاید بزودی دلالان بازار 
جــای خــود را به برخی از ســودجویان 
بورسی دهند که با تبانی دست مشتریان 
حقیقی را از محصولات کوتاه تر خواهند 

کرد.
نکته قابل توجه اینجاست که شرکت های 
خودروساز زودتر از تعهد تعیین شده در 
بورس کالا محصولاتشان را به مشتریان 
عرضه می کنند، این مورد نشان از رضایت 
تولیدکننــدگان در خصوص نظام عرضه 
خودرو در بورس دارد. خودروســازان با 
بهانــه گرانی ارز به دنبال فرار از مســاله 
تبانی با شرکت های بورسی در خصوص 
افزایش قیمت هســتند، شاید بهتر باشد 
شــورایعالی بورس نســبت به عملکرد و 

عرضه محصولات خودروسازان به بورس 
نظارت بیشتری داشته باشد.

عرضــه خودرو در بورس دو چالش برای 
مشتریان ایجاد کرده است، نخست اینکه 
بیشــتر مشتریان نسبت به خرید خودرو 
در این مکانیزم آشنایی ندارد. دوم اینکه، 
بــورس کالا وضعیت کم بودن فرصت را 
برای مشتریان حقیقی ایجاد کرده است، 
بــا در نظر گرفتن مبحث کشــف قیمت 
در بورس تــوان مالی خریداران حقیقی 
نسبت به سود جویان نیز کاهش بیشتری 

خواهد یافت.

بورس برای واردکنندگان چالش است
باتوجه به این موضوع که وزارت صمت در 
نظــر دارد که عرضه خودروهای وارداتی 
را از کانال بورس انجام دهد، این مســاله 
بزودی می تواند چالشــی برای بازرگان و 
مشتریان ایجاد کند. زیرا مکانیزم فروش 
خودروهای وارداتی به شیوه بورس مقدار 
ســود و زیان بازرگانان را مشــخص نمی 
کنــد. چندی پیش مهــدی دادفر دبیر 
انجمــن واردکنندگان خودرو، نســبت 
بــه عرضه خودروهای وارداتی در بورس 
بــه خبرنــگار  بازار  گفت:  بارها مخالفت 
خــود بــا عرضه خودرو در بورس را اعلام 
کردیم، اگر مدتی دیگر سیاســتگذاران 
صنعت خودرو به این نتیجه برســند که 
شــیوه عرضه خودرو در بورس ناکارآمد 
است، حذف بورس باتوجه به جهش های 
قیمتی در آن می تواند قیمت محصولات 

در بازار را چند برابر کند. 
دبیــر انجمــن واردکننــدگان خودرو 
در خصوص کشــف قیمــت محصولات 
وارداتی در بورس اظهار داشــت؛  قیمت 
گــذاری خودروهــای وارداتی در بورس 
نمی توانــد زمینه کاهش قیمت خودرو 
در بازار را ایجاد کند، چراکه بازارســازی 
انجام شــده توســط برخی از شرکت ها 
در بــورس منجربه گرانی خودرو در بازار 

آزاد خواهد شــد. بنابراین سیاست دولت 
بــرای تعدیل قیمت ها به کمک بورس با 

شکست همراه خواهد شد. 
احمــد نعمــت بخــش دبیــر انجمن 
خودروســازان ایران در خصوص عرضه 
خــودرو در بــورس گفــت:  دولتمردان 
شهامت آزادسازی قیمت خودرو را ندارند، 
بنابراین سعی کردند با عرضه خودرو در 
بــورس زمینه افزایش نقدینگی و کاهش 
زیــان تولیدکنندگان را فراهم ســازند. 
هرچند قیمت گذاری دســتوری خودرو 
با وجود مکانیزم بورس همچنان زیان روز 
افزون برای خودروســازان به دنبال دارد، 
ولی باید دولت نســبت به افزایش عرضه 
خــودرو در بورس یا آزادســازی قیمت 

خودروها تصمیم جدی اتخاذ کند. 
نعمت بخش در خصوص سیاست عرضه 
خــودرو در بــورس، به  بازار  توضیح داد: 
کشــف قیمت خودرو در بورس می تواند 
مزیت محســوب شــود، اما بارها نسبت 
بــه نظام عرضه خودرو براســاس ســود 
حاشــیه بازار موضــع گیری کردیم. اگر 
خودرو براســاس سود حاشیه بازار عرضه 
شود به ســرعت در کاهش تقاضا کاذب 
اثر گذار و تعادل نســبی قیمت را فراهم 
می کند. هر بار وزارت صمت برای اجرای 
این سیاســت بهانــه جدیدی عنوان می 
کنــد، ولی با عرضه خودرو در بورس می 
توان نسبت به تغییر موضع وزارت صمت 

امیدوار بود.

پس از بورس چه می شود؟
بازار خودرو کشور متاثر از  رفتار هیجانی  
مشــتریان و وابسته به نوسان ارز است، 
باتوجه به افزایش قیمت خودروها در بازار 
و البته بورس احتمال گرانی چشمگیری 
با حذف بورس وجود دارد. اگر قرار باشد 
پــس از مدتــی نظام عرضــه و فروش 
خودرو با سیاست آزادسازی قیمت ها و 
خصوصی خودروسازان انجام شود، با در 
نظر گرفتن لابی خودروســازان به کمک 
برخی از شرکت های بورسی، محصولات 
داخلی در بازار میلیاردی قیمت خواهند 
داشــت. در شــرایطی که خودرو چینی 
درجــه دو با قیمت پایــه ۹۹۶ میلیون 
تومــان عرضــه و با بها ۲ میلیارد و 1۵۰ 
میلیون تومان معامله می شود، نشان از 
گرانی میلیاردی در صورت کنارگذاشتن 

بورس دارد.
بنابرایــن وزارت صمت به کمک وزارت 
اقتصاد تا پیش از شکل گیری مافیا بورس 
و ایجــاد دلالان جدید برای بازار خودرو، 
بهتر است شیوه عرضه خودرو را تغییر و 
قیمت گذاری را آزاد کند. شــاید در این 
شــرایط تقاضای کاذب کاهش و قیمت 

ها روی ارزانی را به خود ببینند.

خبر ویژه

رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: نوسانات نرخ ارز، دلیل اصلی 
افزایش قیمت انواع سکه و طلا در هفته های گذشته بود.

 نادر بذرافشــان  درباره افزایش قیمت انواع ســکه و طلا در هفته های 
گذشته، اظهار داشت: بخش عمده افزایش قیمت طلا و سکه در داخل 

کشور به دلیل نوسانات بازار ارز و افزایش قیمت ها بود.
وی افــزود: میــزان تقاضا تاثیری بر بازار طلای داخل نداشــت و ما در 
روزهای اخیر در مجموع ۲ تا سه درصد افزایش تقاضا را در بازار شاهد 

بودیم و این رقم طبیعی است.
رییــس اتحادیــه طلا و جواهر تهــران گفت: بازارهای جهانی در هفته 

گذشــته معمولا کاهشــی بوده اســت، بنابراین این بازارها نمی تواند 
تاثیری بر افزایش قیمت ها داشته باشد اما خبرهای سیاسی و اقتصادی 
در جهان بر قیمت انواع ســکه و طلا بی تاثیر نبود.وی بیان داشــت: با 
شــروع معاملات در روز جاری، روند قیمت ها و تقاضا نســبت به هفته 

گذشته کاهشی بود.
بذرافشان گفت: هم اکنون حباب سکه نسبت به هفته گذشته کاهش 
یافته و از ۲ میلیون و ۵۰ هزار تومان به یک میلیون و 7۵۰ هزار تومان 
رســیده اســت.وی ادامه داد: در روزهای اخیر نیم ســکه حدود چهار 
میلیون تومان، ربع سکه نزدیک به ۳.۵ میلیون تومان و سکه های یک 

گرمی هم یک میلیون و 7۵۰ هزار تومان حباب داشت که رقم بالایی 
اســت.این فعــال بازار طلا توصیه کــرد: مردم برای خرید طلا مراجعه 
نکنند تا قیمت ها به ثبات برســد و بتوانند به راحتی معاملات خود را 
انجام دهند.رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران پیش بینی کرد: با توجه 
به اینکه قیمت انواع سکه و طلا در اوج قیمت قرار دارد دیگر افزایش 
قیمت نخواهیم داشت و چنانچه مردم مدیریت کنند و وارد نشوند تا 

قیمت ها به ثبات نسبی برسد، بازار متعادل خواهد شد.
وی تاکید کرد: به طور معمول ثبات نســبی قیمت ها تا یک ماه زمان 

می برد.

رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران اعلام کرد:

نوسانات نرخ ارز، دلیل اصلی رشد قیمت انواع سکه
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نفت و انرژی 4

گاز مصوبه ای برای حل مشکل 

پرمصرف ها نقره داغ می شوند

کوتاه از انرژی

بین الملل

حضور شرکت های نفتی 
 ایرانی در عراق

یک گام به پیش است
وزارت نفت عراق با صدور بخشــنامه ای، 
آمادگی شــرکت های متخصص ایرانی 
به منظور حضور در پروژه های نفت و گاز 
عراق را به همه شرکت های عراقی اعلام 
کرد. پیگیری های نماینده ویژه وزیر نفت 
در امــور عــراق به منظور تقویت ارتباط 
هرچه مســتحکم تر دو کشور در حوزه  
انرژی، به تشــکیل کارگروهی مشترک 
بین وزارت نفت دو کشور منجر شد که 
مسئولیت بررسی پرونده های مشترک 
و ارائــه توصیه به وزیران هر دو کشــور 
به منظــور اتخاذ تصمیــم و تدابیر لازم 
به عهده آن نهاده شده است.بر اساس این 
گزارش، موضوع های مهمی در دســتور 
کار ایــن کارگروه مشــترک قرار گرفت 
که موضوع حضور شرکت های متخصص 
ایرانــی در پروژه هــای نفت و گاز عراق، 
یکی از آنهاســت.بر همین اســاس و در 
نتیجه پیگیری های انجام شــده، وزارت 
نفت عراق در نامه ای به همه دستگاه های 
تابعه خود، از آمادگی شرکت های ایرانی 
برای حضــور در پروژه های نفتی عراق 
خبر داد و مقرر شد این موضوع، به منظور 
گرفتــن تصمیم ها و اندیشــیدن تدابیر 

لازم، در دستور کار قرار گیرد.

علاقه روسیه به افزایش 
تولید نفت در ونزوئلا 

معاون نخســت وزیر روســیه اعلام کرد 
روســیه در راستای پروژه ها در ونزوئلا، 
به افزایش تولید نفت علاقه مند اســت.

خبرگــزاری تاس به نقل از الکســاندر 
نواک نوشــت: روسیه علاقه مند است در 
راســتای پروژه ها در ونزوئلا تولید نفت 
را افزایش دهد. نواک که مسئول روابط 
مسکو با اوپک است، چهارشنبه گذشته 
با طارق العسیمی، وزیر نفت ونزوئلا، در 
کاراکاس دیــدار کرد و دو طرف درباره 
نوســان بازار نفت و وضعیت بدهی های 
ونزوئلا به روسیه گفت وگو کردند.معاون 
نخســت وزیر روسیه که در راستای یک 
کمیســیون بین دولتی که به طور مرتب 
برگزار می شود، به ونزوئلا سفر کرد، پس 
از دیدار با وزیر نفت این کشور گفت: ما 
بر اهمیت حفظ همکاری با یکدیگر برای 
ثبات بازار انرژی بین المللی در چارچوب 
اوپــک پــلاس و مجمــع کشــورهای 
صادرکننــده گاز تاکیــد داریم.ونزوئلا 
میلیاردها دلار بدهی به چین و روســیه 
دارد که مربوط به وام هایی اســت که در 
زمان هوگــو چاوز، رئیس جمهور فقید 
ونزوئلا افزایش پیدا کردند.تحریم های 
آمریکا علیه این کشور آمریکای جنوبی و 
بحران اقتصادی شدید در دوران ریاست 
جمهوری نیکلاس مادورو،  بازپرداخت 
وام ها و پرداخت به ســهامداران و سایر 
طلبکاران را دشــوار کرده اســت.طبق 
اعــلام وزارت نفت ونزوئلا، دو طرف در 
مجموع 11 توافق در حوزه های مختلف 
از تامین دارو تا خدمات چاه نفتی امضا 
کردند.ونزوئــلا بزرگتریــن ذخایر نفت 
جهــان را در اختیــار دارد و عضو گروه 
تولید کنندگان نفت اوپک است. اروپا ماه 
میــلادی جاری تحریم علیه خرید نفت 
روسیه که از طریق دریا حمل می شود را 
به اجرا گذاشت. آمریکا هم واردات نفت 
روســیه را ممنوع کرده است. در مقابل، 
مســکو صادرات انرژی خود به آســیا را 

افزایش داده است.

آغاز خرید نفت برای ذخایر 
استراتژیک آمریکا 

وزارت انــرژی آمریــکا اعلام کرد خرید 
نفت برای ذخایر نفت استراتژیک را آغاز 
خواهد کرد. این نخستین خرید از زمان 
اعلام برداشت 1۸۰ میلیون بشکه نفت از 
ذخایر نفت اســتراتژیک آمریکا در سال 
میلادی جاری محســوب می شود.یک 
مقام وزارت انرژی آمریکا به خبرنگاران 
گفت: این وزارتخانه ســه میلیون بشکه 
نفــت برای تحویــل در فوریه خریداری 
خواهــد کــرد. فــروش 1۸۰ میلیون 
بشــکه نفت، ســطح ذخایر را به پایین 
ترین رکورد از ســال 1۹۸۴ رســانده و 
و نگرانی ها نســبت بــه امنیت انرژی را 
برانگیخته است. این مقام اظهار کرد: ما 
اطلاعیه برای خرید ســه میلیون بشکه 
نفت برای تحویل در فوریه ســال۲۰۲۳ 

را منتشر خواهیم کرد.

معاون وزیر نفت خبر داد؛ 

از سرگیری عرضه بنزین سوپر 
در جایگاه ها تا اواسط هفته

معــاون وزیر نفت گفت: هم اکنون تمامی 
واحدهای عملیاتی در سرویس قرار دارد و از 
اواسط هفته بنزین سوپر در جایگاه ها عرضه 
می شود. جلیل ســالاری گفت:همکاران 
سخت کوش ما و شرکت های دانش بنیان 
با یک اقدام گروهی، پس از انجام عملیات 
پیچیده تعمیراتی و ســاخت قطعه، مجدد 
واحــد مذکــور را در مدار تولید قرار دادند.
بــه گفته او، هم اکنــون تمامی واحدهای 
عملیاتی در ســرویس قــرار دارد و بنزین 
ســوپر، بنزیــن یــورو، بنزیــن معمولی، 
گازمایــع و پروپیلن و دیگر محصولات در 
حال تولید اســت .معاون وزیر نفت در امور 
پخش فرآورده های نفتی گفت: قرار اســت 
از اواسط هفته بنزین سوپر در جایگاه های 

عرضه سوخت توزیع شود.

سخنگوی صنعت برق :

با صرفه جویی مردم خاموشی 
زمستانه نخواهیم داشت

با نزدیکی زمســتان و ســرد شدن هوا این 
نگرانی وجود دارد که آیا سوخت نیروگاه ها 
تغییــر می کند یا ممکن اســت نیروگاهی 
هایی به علت کمبود سوخت از مدار تولید 
خارج شده و ما شاهد خاموشی های پیاپی 
زمستانی باشیم؟ چرا که این روزها اخباری 
در رابطه با اولویت قرار دادن مردم در تأمین 
گاز وجــود دارد و ایــن شــبهه را به وجود 
آورده که آیا زمســتانی توأم با خاموشــی 
پیش رو داریم؟ مصطفی رجبی مشــهدی 
در رابطــه با این موضوع می گوید: در حال 
حاضــر نیروگاه ها به صورت پایدار در حال 
فعالیت هســتند و مشــکلی در تأمین برق 
کشــور وجود ندارد.سخنگوی صنعت برق 
در پاسخ به این سوال که ظرفیت نیروگاه ها 
کاهش یا افزایشی را به دنبال ندارد گفت: 
اکنون شرایط به گونه ای است که سوخت 
نیرو گاه ها تأمین می شــود.وی اضافه کرد: 
این موضوع که در زمستان خاموشی وجود 
دارد یا خیر متناســب با دمای هوا اگر این 
سوخت رسانی ادامه پیدا کند صرفه جویی 
مشــترکان در مصرف برق و گاز مشــکلی 
پیش رو نخواهیم داشــت.رجبی مشهدی 
در خاتمه با اشــاره به اینکه امید می رود با 
صرفه جویی مردم در بخش خانگی کاهش 
ســوخت نیروگاه هــا را پیش رو نداشــته 
باشــیم در این زمینــه توضیح داد: اکنون 
7۰ درصد مصرف گاز در اختیار مشترکان 
بخــش خانگی و تجاری قرار دارد و الباقی 
به نیروگاه ها و صنایع کشور تعلق می گیرد، 
که امید می رود با صرفه جویی های مردم 
در بخش خانگی خاموشــی های زمستانی 

پیش رو نداشته باشیم.

مدیرعامل شرکت خطوط لوله و مخابرات 
نفت خبر داد: 

 برنامه ریزی برای اتصال
 ۹ نیروگاه به شبکه خطوط لوله 

فرآورده های نفتی
مدیرعامل شرکت خطوط لوله و مخابرات 
ایران با اشــاره به برنامه ریزی انجام شــده 
برای اتصال ۹ نیروگاه کشــور به شــبکه 
خطــوط لوله فرآورده هــای نفتی، گفت: 
تحقــق ایــن مهم نیازمنــد ۵۹۰ میلیارد 
تومان اعتبار اســت که تــلاش می کنیم 
بر اســاس اعتبارات محقق شده  و توجه به 
اولویت بنــدی هــا این برنامه را اجرا کنیم.

ارســلان رحیمی با تاکید بر اینکه اتصال 
نیروگاه های کشــور به شــبکه لوله های 
نفتــی دارای مزایــای مهم و برجســته از 
جمله جلوگیری از قاچاق سوخت، کاهش 
خطــرات جاده ای، حفظ محیط زیســت 
و افزایــش ایمنی، اســتمرار فرآیند انتقال 
اســت، افزود: این اقدام کاهش هزینه تمام 
شده انتقال فرآورده به یک پنجم نسبت به 
حمل و نقل جاده ای را به دنبال دارد.وی با 
اشاره به نقش و اهمیت این صنعت در تامین 
و انتقال ســوخت مورد نیاز مردم در اقصی 
نقاط کشور، اظهار داشت: در سال گذشته 
بیش از سه میلیارد لیتر انواع فرآورده های 
نفتــی با بهره گیــری از خطوط لوله وارد 
اســتان مازندران و گلستان شد که حدود 
یــک میلیارد و ۲۰۰ میلیــون لیتر از این 
حجم را نفت گاز تشــکیل داده و نیروگاه 
نــکا بزرگتریــن مصرف کننده نفت گاز در 
این منطقه بوده اســت.مدیرعامل شرکت 
خطــوط لوله و مخابرات نفت ایران با بیان 
اینکه در ســطح کشــور بیش از 1۴ هزار 
کیلومتــر خطوط لوله وظیفه انتقال نفت و 
فرآورده تولیدی پالایشــگاه های کشور را 
از مراکــز تولیــد به مبادی مصرف بر عهده 
دارند، ادامه داد: پارسال 1۲۸ میلیارد لیتر 
نفت و انواع فرآورده های نفتی در ســطح 

کشور توزیع و منتقل شده است .

 بر اساس برنامه ششم توسعه، میزان شدت انرژی باید 
به یک دوم اول برنامه پنجم کاهش می یافت، اما امروز 
شــدت انرژی بیشــتر نیز شده است. باتوجه به گزارش 
کمیســیون انرژی در خصوص ناترازی مصرف گاز در 
سطح کشور، دو موضوع حیاتی برای کشور مطرح شده، 
یکی بحث تامین سوخت نیروگاه ها در فصل زمستان 
است که این احتمال وجود دارد که مجددا برای تامین 
سوخت برخی از نیروگاه ها به استفاده از سوخت مایع 
روی بیاوریم.موضوع بعدی توســعه بازارهای صادراتی 
است. اکنون قرارداد صادرات گاز به ترکیه تا سال ۲۰۲۶ 
به اتمام خواهد رسید و در بحث تمدید آن گویا طرف  
ترکیه ای خواســتار گاز بیشتر شده است. کارشناسان 
معتقدنــد اگر ما این تعهــد را بپذیریم از عهده تامین 
آن بر نمی آییم. علاوه بر این چندین ســال اســت که 
بخشــی از ســوخت نیروگاه ها را از طریق سوخت مایع 
تامین می کنیم. سهم گاز در نیروگاه ها تقریبا ۸۰ درصد 
بوده و ۲۰ درصد از طریق سوخت مایع یعنی گازوئیل 
و مازوت تامین می شــود. در شــرایط کنونی اگر بهینه 
سازی مصرف، همراستا با افزایش ظرفیت تولید دنبال 
نشــود اولین آســیب را در داخل و در تامین ســوخت 
نیروگاه ها خواهیم خورد.در ســال گذشته حدود 1۹۳ 
میلیون مترمکعب ناترازی در حوزه گاز وجود داشــت 
که طبق پیش بینی های صورت گرفته این ناترازی در 
ســال آینده هشــت درصد افزایش خواهد یافت. ادامه 
ایــن روند مــی تواند فاصله زیادی بین تولید و مصرف 
در سطح کشور ایجاد کند.  باتوجه به این شرایط اخیرا 
مصوبه ای در دولت به تصویب رســید که بر اســاس آن 
تعرفه گاز برای ۶۴ درصد مشترکان که در سه پله اول 
مصرفی قرار دارند هیچ افزایشی نیافته، اما برای پله های 

مصرفی چهارم و بالاتر، این تعرفه افزایش یافته است.

پرمصرف ها نقره داغ می شوند
آنطور که جواد اوجی، وزیر نفت اعلام کرده امســال 
هوا سردتر از سال قبل خواهد بود و کاهش شدید دما 
را داریم، بنابراین تدابیر خوبی از سوی صنعت نفت و 

گاز انجام شده تا زمستان بدون چالشی داشته باشیم 
در حال مدیریت مصرف هستیم. هفته گذشته مصوبه 
خیلی خوبی در هیات دولت درباره تعرفه مشــترکان 
پرمصرف داشــتیم.به گفته وی، تعرفه گاز مشترکین 
کــه خارج از الگو، مصرف می کنند افزایش یافت. 1۲ 
پله برای مصرف گاز تعیین کردیم که پله اول تا سوم 
افزایش قیمت نداشــته اســت که این سه پله حدود 
۶۰ تــا7۰ درصد مصرف کنندگان می شــوند. از پله 
چهار افزایش قیمت را داریم. تعرفه کسانی که خیلی 
بیشتر از الگو مصرف می کنند، افزایش می یابد و این 
مشترکین نقره داغ می شوند و آنها از دولت گله مند 
نشــوند چون عدالت نیست، کسانی الگوی مصرف را 
رعایت می کنند، بهای کسانی را بدهند  که در منزل 
سونا دارند.وزیر نفت با تاکید بر اینکه روی صحبت ما 
با کسانی است که مصرف آنها بیشتر از الگوی مصرف 
اســت و در پلکان های آخری هســتند که تعرفه آنها 
همان قیمتی اســت که گاز  تهیه می شــود، اظهار 
کرد: تمامی خانواده های تحت پوشش کمیته امداد و 
ســازمان بهزیستی اگر الگوی مصرف را رعایت کنند،    

تعرفه گاز آنها رایگان می شود.

جزئیات جرایم مشترکان بدمصرف
آنطور که مسلم رحمانی، مدیر گازرسانی شرکت ملی 
گاز اعلام کرده  برای مشــترکان پرمصرف، علاوه بر 
افزایش پلکانی تعرفه ها، در آیین نامه دولت، جریمه 
دیگری نیز لحاظ شده است. میزان افزایش تعرفه از 
پله های چهارم به بعد که مشترکان پرمصرف هستند، 
به این صورت اســت که پلکان ۴، ۵ و ۶، افزایش ۳۰ 
درصدی نســبت به تعرفه ســال قبل، پلکان 7، ۸، ۹ 
و 1۰ افزایش ۵۰ درصدی نســبت به ســال گذشته و 
پلکان 11 و 1۲ که بسیار پرمصرف هستند، به ترتیب، 
به ازاء هر مترمکعب ۵ و ۶ هزار تومان محاسبه خواهد 
شــد.به گفته وی طبق آیین نامه اجرایی دولت، در 
مشــترکان پرمصرف، اگر مشترکی از پلکان مصرفی 
ششــم به بالا، نســبت به دوره مشابه سال قبل، ۸۰ 
درصد بیشتر مصرف گاز داشته باشد، در واقع مصرف 
آن مشــترک نســبت به زمان مشابه سال قبل خود 
مشترک، رشــدی ۸۰ درصدی داشته باشد، قیمت 
گازبهای این مشترک، دو پلکان بالاتر حساب خواهد 
شد؛ این جریمه ای است که برای مصارف غیرنرمال 
درنظر گرفته شــده و برای مشترکین در پلکان های 

ششــم تا دهم لحاظ می شــود.وی اظهار کرد: برای 
مشــترکانی که مصارف خود را کاهش دهند، به این 
صورت پاداش در نظر گرفته شــده که اگر مشترکی 
در دوره فصــل ســرد، بــه میزان 7۰ درصد ســقف 
متعارف تعیین شــده که ســقف مصرفی پلکان سوم 
است، مصرف گاز داشته باشد، گازبهای مشترک در 
آن دوره مصرفی، رایگان خواهد شــد. اگر مشترکی 
در سه پلکان اول مصرف قرار گیرد و نسبت به دوره 
مشابه سال قبل، کاهش مصرف داشته باشد، به ازای 
هر یک واحد درصد کاهش، سه واحد درصد پاداش 
دریافت خواهد کرد.به گفته مدیر گازرسانی شرکت 
ملی گاز نکته مهم اینجاست که افزایش تعرفه ها برای 
پلکان های مصرفی چهارم به بعد لحاظ شده، در واقع 
مشــترکانی که به صورت متعارف مصرف گاز داشته 

باشند، مشمول هیچ افزایش تعرفه ای نشده اند. 

بخش خانگی 5۶ درصد گاز را می بلعد
ســهم بخش خانگی و تجاری از تولید گاز کشــور ۵۶ 
درصد ثبت شــده درحالی که ســهم بخش  صنعت 
تنهــا ۴۴ درصد اســت، هم اکنــون به طور میانگین 
روزانه حدود ۵۹۰ تا ۶۰۰ میلیون مترمکعب گاز در 
بخش خانگی - تجاری مصرف می شــود که با توجه 
به پیش بینی  هواشناســی مبنی بر کاهش دمای هوا 
در دی ماه در مقایســه با پارســال، این رقم به روزانه 
۶۵۰ میلیــون مترمکعــب افزایــش می یابد.مقدار 
مصرف فعلی گاز، در مقایســه با مدت مشابه پارسال 
بــا همین دما، روزانه ۶۰ میلیون مترمکعب افزایش 
یافتــه اســت.  ناترازی تولیــد و مصرف گاز، تاثیرات 
مســتقیم و غیرمســتقیم در حوزه تولید، اشتغال و 
صادرات کشور داشته و از طرفی در حوزه تامین برق 
مصــارف خانگی و هم تامین خوراک نیروگاه ها این 
ناترازی تاثیر منفی بر جای می گذارد،     اگر خوراک 
نیروگاه ها تامین نشود یا باید نیروگاه را از رده خارج و 
خاموش یا اینکه از ســوخت جایگزین استفاده کنند 

که مشکلاتی را به دنبال دارد.

رحیمی مظفری عضو کمیســیون انرژی مجلس گفت: ما باید 
مصرف مازوت را هم داشته باشیم و نمی توانیم از آن صرف نظر 
کنیم. با این حال باید از سیستم هایی که در این بخش موجب 
کاهش آلودگی می شــوند اســتفاده کنیم.عبدالعلی رحیمی 
مظفــری ، بــا اشــاره به ناترازی صورت گرفتــه در تولید گاز و 
اقدامات کمیسیون انرژی در این رابطه بیان کرد: باید شرایط 
در زمینه ناترازی تولید گاز را به نحوه صحیحی مدیریت کنیم.
این نماینده مجلس تاکید کرد: با توجه به ناترازی گازی که در 
کشــور داریم باید از مصرف بی رویه ای که متاســفانه در حال 
حاضر هم وجود دارد، جلوگیری کنیم.عضو کمیسیون انرژی 

مجلس تاکید کرد: یکی از دلایل عمده در زمینه مصرف بالای 
گاز سرمای شدید است و امسال نسبت به سال گذشته سرمای 
شدید تری را شاهد هستیم.این نماینده مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: همچنین آموزشگاه ها در زمان کرونا به طور کامل 
بســته بودند و در حال حاضر مصرف انرژی گاز این آموزشــگاه 
ها هم به میزان مصرف افزوده اســت چراکه این آموزشــگاه ها 
در شــرایط فعلی باز بوده و فعالیت می کنند. البته بازگشــایی 
این اموزشــگاه ها اثرات نســبی در مصرف گاز داشته است.وی 
با اشــاره به اینکه بســیاری از عوامل در زمینه تولید گاز پیش 
بینی شــده اســت، تاکید کرد: با این حال ما یک سقف تولیدی 

در زمینه تولید گاز داریم و باید ســقف مصرفمان را مدیریت 
کنیم.ایــن نماینــده مجلس تاکید کرد: اینکه ما دائم بخواهیم 
مســابقه مصرف غلط داشــته باشــیم و دائم مصرف انرژی را 
در کشــور بالا ببریم و به دنبال تولید بیشــتر باشــیم و چندین 
برابر ســایر کشــورها انرژی مصرف کنیم، روش غلطی را در 
پیش گرفته ایم.رحیمی مظفری در ادامه بیان کرد: اســتفاده 
از ســوخت جایگزین همچون مازوت و گازوئیل در نیروگاه ها 
از جمله برنامه های پیش بینی شده است.وی درباره آلودگی 
ایجاد شــده در راســتای سوخت مازوت،گفت: به هر صورت ما 

باید شرایط رفاه مردم را در حد امکان فراهم کنیم.

عضو کمیسیون انرژی مجلس :

کنیم نمی توانیم از مصرف مازوت صرف نظر 

خبر  ویژه

عضو هیئت علمی دانشکده مهندسی معدن دانشگاه تهران:

 مجوزهای سد چم شیر 
زیر سوال است

عضو هیئت علمی دانشکده مهندسی معدن 
دانشــگاه تهران گفت: کارشناسان سازمان 
حفاظت محیط زیســت اعتقــاد دارند در 
مورد ســد چم شــیر برخی مطالعات انجام 
نشــده و اگر هم انجام شده خیلی سطحی 
بوده اســت، یعنی روی ریسک مخاطرات 
ســد خیلــی ضعیــف کار شــده و یا اصلا 
کار نشــده که می تواند خســارت بار باشد 
و امنیــت کل منطقــه را بهم بریزد.عباس 
بحــرودی ، درباره مباحث مربوط به ســد 
چم شیر اظهار داشت: مشکل سد مطالعات 
نادرســت و غیردقیــق بــوده و از همان 
فازهای اولیه ایرادات زیادی در بخش های 
زیســت محیطی و زمین شناسی به آن وارد 
بوده اســت، طبق گزارشــات متعددی که 
نوشــته اشکالات زیادی به مطالعات اولیه 
وارد است و در نتیجه خسارت وارده متعدد 
خواهد بود. وی افزود: قطعا آبگیری ســد 
خاک، محیط زیســت، پوشــش گیاهی را 
تحت تاثیــر قرار می دهد و همچنین منجر 
به توسعه ریزگردها در منطقه شده و حتی 
چشمه های آب زیرزمینی و سطحی منطقه 
را تحت تاثیــر قرار می دهد و می تواند باعث 
ناامنــی آبــی و غذایی شــود و حتی مدتی 

بعــد از آبگیری وقتی عوارض خســارت بار 
حادث شود، ممکن است منجر به نارضایتی 
اجتماعی شود.عضو هیئت علمی دانشکده 
مهندسی معدن دانشگاه تهران تاکید کرد: 
ما طی جلسه ای پیشنهاد دادیم که آبگیری 
با تاخیر انجام شــود و هم اینکه مطالعات 
اشــتباه مجددا مورد بررسی و ارزیابی قرار 
گیرد. وی در ادامه تصریح کرد: طبق گمانه 
 ای جدید دریاچه سد از لایه های نمکی و گچ 
تشکیل شده و تمام اینها باید بررسی شود و 
با ارزیابی دقیق تر نسبت به آبگیری و  یا عدم 
آبگیری اقدام کنند. بحرودی با بیان اینکه 
ســال گذشته ریاســت جمهوری موافقت 
کرد برای مدت یک ســال آبگیری متوقف 
شــود، افزود: اکنون کارشناســان سازمان 
حفاظت محیط زیســت اعتقاد دارند برخی 
مطالعات انجام نشــده و اگر هم انجام شده 
خیلی سطحی بوده است، یعنی روی ریسک 
مخاطرات ســد خیلی ضعیف کار شده و یا 
اصلا کار نشــده و اینها می تواند خسارت بار 
باشد و امنیت کل منطقه را بهم بریزد. وی 
بیان اشــت: در مطالعه اخیر زمین شناسی 
که شــرکت نفت انجام داده تمام اشکالات 

را تائید می کند.

دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی اعلام کرد:

رفع موانع صنعت پتروشیمی با پیگیری های 
سازمان بورس

دبیــر کل انجمن صنفــی کارفرمایی صنعت 
پتروشــیمی گفت: جلسات متعددی در چند 
وقــت گذشــته به منظور رفــع موانع صنعت 
پتروشــیمی بین این انجمن و سازمان بورس 
انجام شــده اســت که نتایج پیگیری های این 
ســازمان را می تــوان در تصمیمات مجلس و 
دولت مشــاهده کرد.مهدوی ابهری در زمینه 
همــکاری ســازمان بورس بــا فعالان صنعت 
پتروشــیمی به منظور رفع موانع و مشــکلات 
ایــن صنعت، اظهار داشــت: براســاس آمار 
منتشــره اکنون سهم پتروشــیمی ها در بازار 
ســرمایه نســبت به گذشته قابل توجه تر شده 
است، به همین خاطر تولیدکنندگان حاضر در 
این صنعت باید به منظور رفع موانع و مشکلات 
رابطه نزدیکی با مســوولان مربوط در سازمان 
بورس داشــته باشند. دبیر کل انجمن صنفی 
کارفرمایی صنعت پتروشــیمی افزود: یکی از 
مهم ترین ضعف های اقتصاد کشــور این مساله 
اســت که ســرمایه ها به جای حرکت به سمت 
تولید، جذب بازارهای غیرمولد شــده اند.این 
مقــام صنفی تاکید کرد: اکنون بنا بر تجربیات 
حاصل از گذشته و تحقیقات انجام شده، یکی 
از مهم تریــن راهکارهای حرکت ســرمایه به 
ســمت تولید، همکاری دوجانبه بین سازمان 

بورس و صنایع اســت؛ زیرا مســوولان مربوط 
به واســطه این همکاری ها می توانند چالش ها 
و مشــکلات صنایع را به دستگاه های مسوول 
اطلاع دهند.ابهــری مهدوی دبیر کل انجمن 
صنفی کارفرمایی صنعت پتروشــیمی تصریح 
کــرد: از زمان روی کارآمدن آقای »عشــقی« 
جلسات متعددی به منظور رفع موانع صنعت 
پتروشــیمی بیــن انجمن و ســازمان بورس 
انجام شــده اســت.وی بیان داشت: از آنجایی 
کــه در اکثــر مواقع حــدود 7۰ درصد بحث 
هزینه پتروشــیمی ها به خوراک بازمی گردد، 
در همین راســتا براســاس قانون و آیین نامه 
پیشــنهاد اصلاح فرمــول نرخ خوراک در میز 
صنعت ســازمان بورس مطرح شــده است. با 
رفع این موضوع شــرکت های پتروشــیمی به 
عنوان یک صنعت پیشــران ســودآوری قابل 
توجهی را تجربه خواهند کرد.دبیرکل انجمن 
صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی در پایان 
تصریح کــرد: افزون بر بحث خوراک، مســاله 
حامل های انرژی نیز یکی دیگر از دغدغه های 
اصلی صنعت پتروشــیمی اســت که در میز 
صنعت مورد بررسی قرار گرفته که امید می رود 
با پیگیری های ســازمان بورس این دو موضوع 

در بودجه 1۴۰۲ اصلاح شوند.
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5بانک و بیمه

فرمانده انتظامي شهرستان بروجن خبر داد؛ 

کن  دستگیري سارق معابر و اما
خصوصي و کشف یک فقره 

سرقت در بروجن 
چهارمحال و بختیاري / گروه استانها  

فرمانده انتظامي شهرستان بروجن از شناسایي 
و دســتگیري ســارق معابر و اماکن خصوصي 
دربروجن خبر داد. ســرهنگ کوروش صفیان 
در تشریح جزئیات این خبر گفت: در پي وقوع  
سرقت  معابر  و امکان خصوصي در شهربروجن 
موضــوع به طور ویژه در دســتور کار ماموران 
قــرار گرفت. فرمانــده انتظامي شهرســتان 
بروجــن ادامه داد: ماموران  کلانتري 11 ضمن 
هماهنگي قضائي و فعال نمودن منابع ومخبرین 
در ســطح حوزه استحفاظي،  یک سارق سابقه 
دار را شناسایي و در عملیاتي غافلگیرانه وي را 
دســتگیر کردند.وي با اشاره به اینکه متهم در 
مواجهــه با ادلــه موجود، صراحتاً به  یک  فقره 
سرقت  مذکور اعتراف و حاضربه جبران خسارت 
گردید و  افزود: متهم با تشــکیل پرونده جهت 
سیر مراحل قانوني تحویل مراجع قضائي گردید.

با اعتباری افزون بر 80 میلیارد ریال صورت پذیرفت؛

بهره برداری از پروژه ساخت راه 
روستایی علیم آباد - موچان 

مرکــزی / گروه اســتانها :مدیــرکل راهداری و 
حمــل و نقل جاده ای اســتان مرکزی گفت: با 
هدف تسهیل در تردد کاربران جاده ای، توسعه 
زیرساختهای حمل و نقل و تحقق مطالبه اهالی 
روستاهای بخش  قره کهریز  در شهرستان اراک، 
عملیات زیرســازی و آسفالت راه روستایی علیم 
آباد -  موچان امسال شروع و با بهره برداری از آن 
جاده قره کهریز به محور شــازند-خمین متصل 
شد.به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای اســتان مرکزی، مهرداد 
جهانی مدیرکل این اداره کل با اشــاره به تلاش 
های بعمل آمده ی خدمتگزاران مردم در دولت 
ســیزدهم با هدف تحقق مطالبات مردم استان 
مرکــزی در حوزه فعالیتهای راهداری و حمل و 
نقل جاده ای گفت: پروژه ســاخت راه روستایی  
علیم آباد - موچان  به طول سه کیلومتر با صرف 
اعتباری افزون بر ۸۰ میلیارد ریال اتمام و به بهره 
برداری رسید. وی افزود: این طرح نیز از مطالبات 
چندین ساله روستاهای واقع در این منطقه بود 
که امســال با پیگیری های بعمل آمده و تامین 
بخشی از اعتبارات مورد نیاز، عملیات زیرسازی، 
اجرای بیس و آسفالت این محور انجام شد تا گام 
ارزشمند دیگری برای خدمت و توسعه مناطق 

کم برخوردار استان مرکزی برداشته شود.

در راستای تامین برق عشایر صورت گرفت؛

گذاری یک هزار سامانه مولّد  وا
خورشیدی به خانوارهای 

عشایری استان سمنان
سمنان/ گروه استانها :مدیرعامل شرکت توزیع 
برق اســتان ســمنان بیان کرد: از ابتدای سال 
1۴۰۰ تا زمان حاضر، یک هزار ســامانه مولدّ 
خورشــیدی قابل حمل به امور عشــایر استان 
تحویل شــده تا در اختیار خانوارهای عشایری 
قرار داده شود.سید محمد حسینی نژاد با اشاره 
به این که در ســال 1۴۰۰، تعداد ۵۰۰ سامانه 
تحویل شده است گفت: برای امسال هم، در دو 
مرحله تعداد ۵۰۰ دستگاه دیگر به امور عشایر 
تحویل گردیده تا به عشایر استان ارائه نمایند.

وی افزود: واگذاری 1۲ دســتگاه در ســمنان، 
مهدیشــهر ۲۸1، ۳۸ دستگاه سرخه، گرمسار 
77، ۹1 دســتگاه آرادان، دامغان 1۵۶، ۲1۶ 
دستگاه شاهرود و 1۲۹ مولدّ برق خورشیدی 
به عنوان عملکرد این شــرکت در حوزه تامین 
برق عشــایر کوچنده از طریق ســامانه های 
برق خورشــیدی قابل حمل به شمار می رود.

حســینی نژاد یادآور شد: ســامانه های مورد 
اشاره که به عشایر ارائه می شود شامل یک عدد 
پانل خورشیدی 1۰۰ وات، پنج سِت لامپ به 
همراه کابلهای ارتباطی، شارژر برق شهر و کیف 
دستگاه و پانل است و آموزش نحوه استفاده از 

این دستگاه ها نیز به عشایر انجام می شود.

 فرمانده انتظامي 
استان چهارمحال و بختیاری  خبر داد؛ 

 انهدام باند سارقان 
لوازم و محتویات خودرو 

چهارمحال و بختیاري / گروه استانها : فرمانده 
انتظامي اســتان از دستگیری سارقان لوازم و 
محتویات خودرو و کشف 1۰۰ فقره سرقت در 
شهرکرد خبر داد. سردار  منوچهر امان اللهی  
در تشــریح جزئیات این خبر اظهار کرد: در 
پي وقوع چند فقره ســرقت لوازم  ومحتویات 
خودرو در شهرســتان شــهرکرد، موضوع در 
دســتور کار ماموران اداره مبارزه با ســرقت 
پلیس آگاهي فرماندهی انتظامي استان قرار 
گرفت. فرمانده انتظامي استان در ادامه افزود: 
در پي تحقیقات گســترده پلیســي و بررسي 
اطلاعــات جمــع  آوري شــده از صحنه هاي 
سرقت، مشخصات ۲ سارق مشخص شد.وی 
خاطرنشــان کرد: پــس از هماهنگي قضائي، 
در یــک عملیات غافلگیرانه ۲ ســارق  و یک 
مالخردستگیر و جهت بررسي بیشتر به پلیس 

آگاهي استان منتقل شدند.

خوزســتان / گروه اســتانها:رئیس پژوهش و فناوری شرکت نفت و گاز 
اروندان از لزوم هوشمندســازی روند برداشــت میدان های نفت و گاز 
ســخن گفــت و تأکید کرد: هوش مصنوعــی باید در مطالعات میدان 
مــد نظر قرار گیرد. عیســی نویــری در پنلی تخصصی با عنوان  پیوند 
فیزیک و هوش مصنوعی برای توسعه خردمندانه میدان  در دومین روز 
نخستین کنفرانس و نمایشگاه مدیریت فناوری محصولات دانش بنیان 
در صنعت نفت ایران، گفت: امروز در حوزه هوش مصنوعی بایســتی 
از نگرش صرف بهره برداری به ســمت نگرش فناوری محور برویم.وی 
با بیان این که استفاده از هوش مصنوعی از مرحله اکتشاف، می تواند 
پایداری تولید را برای شرکت های بهره بردار به ارمغان بیاورد، تصریح 
کرد: توسعه خردمندانه میدان های نفتی بر مبنای فناوری نو می تواند 
در طول دوره تولید از مخازن راه گشــای مهندســان ایرانی در صنعت 

نفــت باشــد.رئیس پژوهش و فناوری شــرکت نفــت و گاز اروندان با 
تأکیــد بــر افزایش تعداد نمونه بــرداری و جمع آوری اطلاعات واقعی 
از مخازن در طول دوره تولید به منظور اســتفاده از هوش مصنوعی، 
اظهارکــرد: اســتفاده از هوش مصنوعــی می تواند در پیش بینی روند 
تولید از میدان های نفتی و گاز تأثیری بســزا داشــته باشد، برای نمونه 
نتیجه مطالعات جدید جامع هوشمندسازی در میدان نفتی جفیر در 
زمینه میزان واقعی تولید نشان داد، نسبت نفت و گاز و نوع تجهیزات 
به کار رفته با اطلاعات اولیه ارائه شده از سوی پیمانکار اختلاف زیادی 
داشته ایم.نویری با اشاره به این که در حال حاضر بیشترین هزینه اضافه 
برای صنعت نفت مربوط به اتلاف زمان در عملیات تولید و توسعه ای 
در بخش های فرآیندی، تجهیزاتی و نیروانســانی اســت، تصریح کرد: 
استفاده از هوش مصنوعی می تواند این مشکل را با افزایش بهره وری 

در سیســتم ها کاهش دهد.وی ادامه داد: متأســفانه در حال حاضر با 
شروع تولید از میدان های نفتی و تغییر در رفتار مخزن، ام دی پی میدان 
با نمونه برداری و جمع آوری اطلاعات به روز نمی شود و رفته رفته بعد 
از چندین ســال مدل اولیه توســعه و تولید ارائه شده از سوی پیمانکار 
قابل اســتفاده در میدان نیســت، به عبارت دیگر با تغییر رفتار مخزن، 
باید رفتار در برداشت را تغییر دهیم.رئیس پژوهش و فناوری شرکت 
نفت و گاز اروندان استفاده از مدل های موفق توسعه با فناوری روز در 
کشــور و الگوســازی از آنها و استفاده از فناوری های روزآمد را از جمله 
راهکارهای هوشمندســازی توســعه میدان های نفت و گاز در کشور 
دانست.نخســتین کنفرانس و نمایشــگاه مدیریت فناوری محصولات 
دانش بنیــان در صنعــت نفــت ایران با قرائت پیام وزیر نفت آغاز به کار 

کرد و به کار خود پایان می دهد.

مشهد/سارا رحمتی
رییــس اداره حقوقــی امــلاک و امور 
نماینــدگان مجلــس کمیتــه امداد 
خراســان رضوی گفت: از ابتدای سال 
جاری تا پایان شــهریور تعداد۳۴۳۸ 
خدمــت حقوقی بــه مددجویان ارائه 
شده است. محمدنیا افزود : به طور کلی 
فعالیت های اداره حقوقی در سه بخش 
امور حقوقی، املاک و امور نمایندگان 
مجلس خلاصه می شــود که متناسب 
بــا نیاز مددجویان خدمات به آنها ارائه 
می شود. وی ادامه داد : خدمات مشاوره 
حقوقی رایگان و در صورت نیاز معرفی 
بــه وکلای  نیکــوکار، دادخواســت ، 
شــکواییه، پیش نویــس، اظهار نامه و 
لایحــه دفاعیــه از جمله خدمات ارائه 

شــده می باشــد. محمد نیا بیان کرد: 
در ادارات ســطح شهرســتان و استان 
میــز خدمت حقوقی بــه مددجویان 
ارائــه خدمــت می کنند و در مشــهد 

روزهای یکشــنبه و چهارشــنبه میز 
خدمت حقوقی با حضور و پاسخگویی 
وکلای نیکــوکاری که اعلام همکاری 
بــه صورت رایــگان نموده انــد، ارائه 

خدمت می شــود و اگر پرونده نیاز به 
ورود وکیــل دارد، به کانون وکلا برای 
دریافت وکیــل معاضدتی ارجاع داده 
مــی شــود.  وی اظهار داشــت: طبق 
ماده ۵۰۵ قانون آیین دادرســی مدنی 
مددجویان کمیته امداد و بهزیستی از 
پرداخت هزینه دادرسی معاف هستند 
و  مددجویــان را بــا معرفی نامه ای به 
دفاتــر خدمات قضایــی معرفی و آنها 
از معافیت هزینه دادرســی برخوردار 
و بــه صورت رایــگان از خدمات بهره 
مند می شــوند. محمدنیا افزود: تفاهم 
نامه ای ســه جانیه بین کمیته امداد، 
دادگســتری و دفاتر خدمات قضایی، 
منعقد شــده که با توجه به مفاد تفاهم 
نامه، مددجویان کمیته امداد علاوه بر 

معافیت از پرداخت هزینه دادرسی، از 
پرداخت حق الزحمــه دفاتر خدمات 
الکترونیــک قضایی نیز معاف شــدند 
و مددجــوی کمیته امــداد به صورت 
رایــگان مــی تواند از خدمــات دفاتر 
قضایــی اســتفاده کننــد. وی با بیان 
اینکــه در ســال 1۴۰۰ ، ۶1۰۳ مورد 
خدمت حقوقی به مددجویان ارائه شده 
است، افزود: حدود ۴7 وکیل نیکوکار به 
صــورت فعال با کمیته امداد همکاری 
دارنــد. رییــس اداره حقوقی املاک و 
امــور نمایندگان مجلس کمیته امداد 
خراســان رضوی  افزود: از ابتدای سال 
جاری تا پایان شــهریور حدود ۳۴۳۸ 
مــورد خدمت حقوقــی به مددجویان 

ارائه شده است.

ک و امور نمایندگان مجلس امداد خراسان رضوی خبر داد: رییس اداره حقوقی املا

3500 خدمت حقوقی به مددجویان کمیته امداد 

رئیس پژوهش و فناوری شرکت نفت و گاز اروندان:

استفاده از هوش مصنوعی پایداری در تولید را به همراه دارد

5
 مجوز عرضه و فروش

  بیمه وجوه الکترونیک )پاوان(  از 
 سوی بیمه مرکزی ج.ا.ا 

صادر گردید

بیمــه وجوه الکترونیکی با نام تجاری پاوان، 
بــه عنوان اولین محصول جدید بیمه ای در 
حوزه بیمه فضای ســایبری که مجوز عرضه 
و نشــر آن از نهاد ناظر توســط شرکت بیمه 
آرمــان اخذ گردیده، به هموطنان معرفی و 

ارائه می شود.
بــه گفتــه مدیریت بیمه های مســئولیت 
و مهندســی شــرکت بیمه آرمــان، امروزه 
پــول کاغذی از سیســتم مبادلات تجاری 
و معلامــات روزانه در جامعه حذف شــده 
و عمــده مبــادلات بر بســتر اینترنت و در 
اکوسیســتم بانکــداری الکترونیکی بدون 
حضور فیزیکی مشــتریان در شعب بانک ها 
و موسسات با استفاده از ابزارها و تجهیزات 
پرداخــت الکترونیکــی از قبیل انواع کارت 
هــای الکترونیکی، برنامک هــای موبایلی، 
برنامک هــای تحــت وب، خودپرداز، پایانه 
شــعب، پایانه کیوسک و پایانه کارت خوان 
)POS ( انجــام می گــردد که این موضوع با 
توجه به اخبار منتشره در رسانه ها مختلف 
کشــور، ریسک های نوظهوری را برای آحاد 

جامعه ایجاد کرده است.
بنابراین شرکت بیمه آرمان به منظور ایجاد 
آرامش در جامعه و تشویق مردم به استفاده 
از بانکداری الکترونیکی عرضه و فروش این 
بیمه نامه را آغاز نموده اســت که براســاس 
آن پرداخــت خســارت مالی به مشــتریان 
بانک ها و موسســات مالی ناشی از خطرات 
فیشــینگ، کی لاگر، سرقت و کلاه برداری 
رایانه ای، سرقت فیزیکی کارت الکترونیکی، 
هک و جاسوسی از گوشی تلفن همراه و رایانه 

بیمه گزار تحت پوشش می باشد.

اخبار

در حال تلاش برای دریافت 
 مجوز راه اندازی ۳۰۰ باجه 

برای بانک دی هستیم
 امیر حســین قاضــی زاده 
هاشــمی، معــاون رییس 
جمهور و رییس بنیادشهید و 
امــور ایثارگران با حضور در 
کمیسیون اجتماعی مجلس 
گزارشــی از برنامه ها و اقدامات بنیاد شــهید و امور 
ایثارگران در خدمات رســانی به ایثارگران ارائه داد. 
قاضی زاده هاشمی در بخشی از این نشست در پاسخ 
به سوالات اعضای کمیسیون اجتماعی مجلس درباره 
شعبه ها و باجه های بانک دی در شهرستان ها گفت: 
در مورد ایجاد شعب و باجه های خدماتی بانک دی 
در سراسر کشور نیاز به مجوز بانک مرکزی داریم که 
پیگیری های لازم برای اخذ مجوز ۳۰۰ باجه در سراسر 

کشور از طریق بانک مرکزی به عمل آمده است.

 تمدید آزمون استخدامی 
و افزایش گرایش های تحصیلی 

بانک ملت
 پیرو آگهی اســتخدامی 
منتشــره در زمینه تامین 
نیروی مــورد نیاز در رده 
های بانکــدار وکاردان به 
آگاهی می رساند که ضمن 
تمدید زمان ثبت نام اســتخدامی تا روز جمعه 
دوم دی ماه 1۴۰1، با هدف ایجاد فرصت مناسب 
بــرای فــارغ التحصیلان مقاطع کارشناســی و 
کارشناســی ارشد، برخی گرایش های تحصیلی 
مرتبط با رشته های تحصیلی مجاز به شرکت در 
آزمون اســتخدامی بانکدار و کاردان اضافه شد. 
تمدید زمان ثبت نام آزمون استخدامی و افزایش 
گرایــش هــای تحصیلی مــورد پذیرش در رده 
بانکدار و کاردان بر اساس این گزارش، متقاضیان 
واجــد شــرایط مطابــق مفــاد آگهــی آزمون 
اســتخدامی، می توانند برای کســب اطلاعات 
تکمیلی و ثبت نام، به سایت اینترنتی بانک ملت 

به نشانی www.bankmellat.ir مراجعه کنند.

رسالت بیمه میهن نوآوری و تسهیل گری در ارائه خدمات با ابزارهای نوین است
ســیدهادی شــیخ الاســلامی مدیرعامل بیمه میهن در راستای 
بازدیدهای میدانی از شعب این شرکت، امروز در بازدید از سرپرستی 
این شرکت در استان فارس و دیدار با کارکنان و نمایندگان گفت 
راهبردهای این شرکت ارتقای کمی و کیفی شبکه فروش و حرکت 
به سمت ماهرسازی و توانمندسازی نمایندگان به علم روز و فناوری 

های نوین است.
به گزارش روابط عمومی بیمه میهن؛ مدیرعامل بیمه میهن در دیدارِ 
کارکنان و نمایندگان سرپرستی استان فارس که مدیران سرمایه 
انســانی و امور شــعب و نمایندگان نیز حضور داشتند، از نزدیک با 
مســائل و نیازهای آنان آشــنا شــد و ضمن خدا قوت و قدردانی از 
زحمات ایشــان، در خصوص مســائل جاری شرکت و وضعیت بازار 

بیمه در استان با آنان به گفتگو پرداخت.
شیخ الاسلامی با تأکید بر رعایت اصول بیمه گری و اخلاق حرفه ای  
در شبکه فروش، تصریح کرد: شبکه فروش باید به صورت حرفه ای 
و جدی اهداف خود را دنبال نماید و با عملکرد موفق خود نشــان 
دهند افرادی هســتند که حرفه خود را جدی گرفته اند و برای آن 

تلاش می کنند.

مدیرعامل بیمه میهن حرکت به ســوی تخصص گرایی و مهارت 

شــبکه فروش را از برنامه های آتی این شــرکت معرفی و تصریح 
کرد: با توجه به وضعیت بازار بیمه کشور و فرصت های پیش رو، از 
راهبردهای بیمه میهن رشد کمی و کیفی شبکه فروش و حرکت 
به ســمت ماهرســازی نمایندگان با توانمندسازی آنها به علم روز 

و فناوری های نوین و مهارت فنی به عنوان یک ضرورت است.
وی خاطر نشــان کرد نمایندگان و شــبکه فروش در بیمه میهن 
جایگاه ویژه ای دارند و یکی از دغدغه های مدیران شرکت شناسایی 

مسائل و رفع چالش های پیش روی آنهاست.
شییخ الاسلامی همچنین افزود در دوره جدید، رسالت بیمه میهن 
در کنار فعالیت بیمه گری، نوآوری و تسهیل گری در ارائه خدمات 
بیمه ای با ابزارهای نوین است که این امر انشاءالله در آینده نزدیک 

اتفاق خواهد افتاد.
مدیرعامل بیمه میهن همچنین با اشاره به اهمیت توازن در پرتفوی 
شرکت، عنوان کرد: طبق راهبردهای ترسیم شده در شرکت، باید 
برنامه ریزی  دقیقی در جهت فروش بیشتر بویژه در بیمه های زندگی 
انجام گیرد و در همین راستا از شبکه فروش انتظار می رود با تلاش 
و افزایش دانش و مهارت خود همگام با راهبردهای شرکت، فعالیت 

خود را بهبود بخشند.
در ابتدای این جلســه، رضا تبری سرپرســت شــعبه به ارائه آمار و 
عملکرد شــعبه متبوع پرداخت و ســپس کارکنان و نمایندگان نیز 

مسائل خود را با مدیرعامل در میان گذاشتند.

اخبار

طی مراســمی و با حضور شــهرداران کلانشهرهای تهران، مشهد و 
قائم مقام بانک شــهر تفاهم نامه تاســیس صندوق منفعت صرفه 

جویی سوخت به امضا رسید.
دکتر رحیم طاهری قائم مقام بانک شهر در این مراسم اظهار داشت: 
صندوق منفعت صرفه جویی ســوخت به منظور تجمیع ســرمایه 
های خرد سرمایه گذاران و استفاده ازآن در بخش بازسازی ناوگان 
حمل و نقل عمومی ایجاد می شود. طاهری با بیان اینکه خانوارها 
اصلی ترین جامعه هدف برای ســرمایه گذاری خرد در این طرح 
هســتند، گفت: بانک شــهر در موارد مشابه دیگری با تجمیع وجوه 
خرد ســرمایه گذاران، این ســپرده ها را به منبع قوی مالی برای 
اســتفاده کلانشهرها تبدیل کرده است. قائم مقام مدیرعامل بانک 
شهر تاکید کرد: درآمد حاصل از این طرح ارزی بوده و متقاضیان 

می توانند به منظور بازسازی و نوسازی وسائل حمل و نقل عمومی 
از این تسهیلات استفاده کنند.

طاهــری ادامــه داد: این طــرح در فاز اول برای خودروهای حمل و 
نقل درون شهری و در فاز دوم متقاضیان حمل و نقل برون شهری 

مورد استفاده قرار خواهد گرفت.
وی با بیان اینکه بانک شــهر تنها عاملیت جذب ســرمایه ها و ارائه 
تسهیلات به متقاضیان را برعهده دارد، تصریح کرد: یکی از مزیت 
های اجرای این طرح تحت الشــعاع قرار ندادن منابع اصلی بانک 

است.
گفتنی اســت، در این مراســم که در تالار شــهر مشهد برگزار شد؛ 
شــهرداران کلانشــهرهای تهران و مشهد به همراه معاونان حمل و 

نقل کلانشهرهای کشور حضور داشتند .

؛ با حضور شهرداران تهران، مشهد و قائم مقام بانک شهر

تفاهم نامه تاسیس صندوق منفعت صرفه جویی سوخت امضا شد

خبر  ویژه

استانها
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آذربایجان شرقی: مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 

۶00 کیلومتر از شبکه راه های آذربایجان شرقی آسفالت شد
تبریز / روح اله عبدالعلی زاده 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده 
ای آذربایجان شرقی با بیان اینکه ۶۰۰ 
کیلومتر از شــبکه راه های آذربایجان 
شــرقی آسفالت شده است، گفت: یک 
هزار و 1۰۰ میلیارد تومان از اعتبارات 
ملی و استانی به حوزه راهداری استان 
تخصیص یافته است.اورجعلی علیزاده، 
بــه مناســبت ۲۶ آذر، روز ملی حمل 
و نقل در نشســت خبــری با اصحاب 
رســانه افزود: این میزان اعتبار شامل 
۶۰۰ میلیارد تومان اعتبار ملی و ۵۰۰ 
میلیارد تومان اعتبار اســتانی است که 
نسبت به اعتبارت سال گذشته حدود 

۶۰ درصد افزایش دارد.
وی با بیان اینکه اعتبارات ملی و استانی 
حوزه راهداری در ســال گذشته 7۰۰ 
میلیارد تومان بود، اظهار داشــت: در 
زمــان کنونــی ۴۰۰ میلیــارد تومان 
معــادل 7۵ درصــد از اعتبارات ملی 
حوزه راهداری این اســتان تخصیص 
یافته اســت.مدیرکل راهداری و حمل 
و نقــل جــاده ای آذربایجان شــرقی 
گفت: در ســفر استانی رییس جمهور 
به آذربایجان شرقی نیز یک هزار و ۳7۰ 
میلیارد تومان به حوزه راهداری استان 
تخصیص یافته که شامل ۴۰۰ میلیارد 
تومان برای حذف نقاط پرحادثه، ۶۰۰ 
میلیارد تومان برای آســفالت راه های 
ارتباطی و ۳7۰ میلیارد تومان نیز برای 
اصلاح و بهسازی تقاطع غیرهمسطح 

است.
علیــزاده، با بیان اینکه 1۸ هزار دهنه 
پل و ۹ دهنه تونل در سطح این استان 
وجود دارد، ادامه داد: تعمیر و نگهداری 
ایــن ابنیه ها جــزو وظایف راهداری و 
حمل و نقل جاده ای بوده و بخشــی از 
اعتبارات حوزه راهداری در این زمینه 

هزینه می شود.

۹۳ درصد جابجایی مسافر و کالا 
از طریق ناوگان عمومی جاده ای 

انجام می شود
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده 
ای آذربایجان شــرقی با اشاره به اینکه 
سهم حمل و نقل جاده ای در جابجایی 
مســافر و کالا در کشــور از سایر شبکه 
هــای هوایی، ریلی و دریایی بیشــتر 
است، گفت: حدود ۹۳ درصد از حجم 
جابجایی مسافر و کالا در کشور و این 
استان از طریق ناوگان عمومی جاده ای 
انجام می شــود.علیزاده، افزود: به طور 
میانگین سالانه حدود ۲۴ میلیون تن 
کالا و ســه میلیون و ۵۰۰ هزار مسافر 
از طریــق ناوگان حمل و نقل عمومی 
کالا و مســافر اســتان با استفاده از ۲۵ 
هزار دســتگاه سنگین و نیمه سنگین 
باری و ۴۵۰ دســتگاه اتوبوس به نقاط 

مختلف کشــور جابجا می شــوند.وی 
یــادآوی کرد: هم اکنــون حدود ۴۴ 
هــزار راننده در بخش حمل و نقل بار 
فعالیــت مــی کنند که وظیفه حمل و 
نقل صحیح و ســالم کالاهای اساسی 
از مبدا به مقصد استان از جمله گندم 
و نهــاده های دامــی از بنادر جنوب را 
بر عهــده دارند.علیزاده، با قدردانی از 
تلاش رانندگان ناوگان حمل و نقل بار 
و مسافر استان برای جابجایی مسافران 
و تامیــن مایحتاج مردم، ادامه داد: در 
ایام اربعین حسینی و ۲۸ صفر ناوگان 
حمل و نقل مسافر استان به ترتیب ۴۵ 
هزار زائر را در مسیر تبریز - مرز مهران 
و برعکس و ۶ هزار زایر مشهد مقدس را 
در مسیر تبریز - مشهد جابجا کردند.

کیلومتر از شبکه راه های   ۶۰۰
آذربایجان شرقی آسفالت شد

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده 
ای آذربایجان شــرقی بــا بیان اینکه 
جاده اولین عامل توســعه هر منطقه، 
شهر و بخش است، گفت: در طی سال 
جاری با اســتفاده از 7۰۰ تن آسفالت، 
۶۰۰ کیلومتر از راه های اصلی، فرعی 
و روســتایی استان آسفالت ریزی شده 
اســت.علیزاده، با اشــاره به اینکه این 
اســتان دارای 1۴ هزار کیلومتر شبکه 
راه بــوده که از ایــن میزان چهار هزار 
کیلومتــر مربوط بــه راه های اصلی و 
شریانی است، افزود: نگهداری این راه 
ها جزو وظایف راهداری و حمل و نقل 
جاده ای بوده و در این راســتا 7۲ نوع 
فعالیت بر روی جاده ها انجام می شود.

وی خط کشــی چهار هــزار کیلومتر، 
رفع مشکل ۴۴ نقاط پرحادثه استان و 
انجام ۶ هزار کیلومتر عملیات راهداری 

از جمله شــانه ســازی و اصلاح شیب 
شیروانی راه ها را از جمله اقدامات این 
اداره کل اعلام کرد و اظهار داشت: در 
ســال جاری حدود ۳۲۵ کیلومتر از اه 
های روســتایی استان آسفالت شده، 
1۲۵ کیلومتــر راه روســتایی احداث 
شده و ۶۰۰ کیلومتر پروژه راه روستایی 
در دســت اجراست.مدیرکل راهداری 
و حمــل و نقــل جــاده ای آذربایجان 
شرقی گفت: ۶۰۰ میلیارد تومان برای 
بهســازی و آسفالت راه های روستایی 
اســتان ابلاغ شده و معادل این اعتبار 
قیــر یارانه ای و در مجموع یک هزار و 
۲۰۰ میلیــارد تومان برای این منظور 
تخصیص یافته اســت.علیزاده، با بیان 
اینکه در این استان ۲1۰ روستا وجود 
دارد، ادامه داد: براساس تکلیف باید راه 
ارتباطی روســتاهای بالای ۲۰ خانوار 
تا پایان برنامه توســعه آســفالت شود 
که در این راســتا آسفالت راه ارتباطی 
روســتاهای بالای ۵۰ خانوار در حال 
اتمام بوده ولی در روستاهای ۲۰ تا ۵۰ 
خانوار از تعهدات استانی عقب هستیم.

وی یادآوری کرد: با تخصیص اعتبارات 
بهســازی و آسفالت راه های روستایی، 
تلاش می شود علاوه بر آسفالت تمامی 
راه های روستایی بالای ۵۰ خانوار، به 
تعهدات خود برای آســفالت راه های 
روســتایی ۲۰ تا ۵۰ خانوار نیز جامه 

عمل بپوشانیم.

عملیات راهداری زمستانی با 
استفاده از ۶5۰ دستگاه خودرو 

سنگین و نیمه سنگین در استان 
اجرا می شود

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده 
ای آذربایجان شــرقی گفت: امســال 

عملیات راهداری زمستانی با استفاده 
از ۶۵۰ دســتگاه خــودرو ســنگین و 
نیمه ســنگین برف روب و نمک پاش 
در راه هــای مختلف اســتان اجرا می 
شود.علیزاده، افزود: از این تعداد ۴۵۰ 
دســتگاه ملکــی و مربوط به اداره کل 
راهــداری و حمل و نقل جاده ای بوده 
و ۲۰۰ دســتگاه نیــز مربوط به بخش 
خصوصی اســت که برای ارایه خدمات 
بــه رانندگان و مســافران، از اول آذر 
در 7۲ راهدارخانــه بین راهی اســتان 

مستقر شده اند.
وی با بیان اینکه یک هزار و ۲۰۰ راهدار 
در عملیات راهداری زمستانی فعالیت 
می کنند، اظهار داشــت: برای اجرای 
ایــن عملیات و جلوگیری از لغزندگی 
راه هــا در هنگان بارش برف، ۶۰ هزار 
تن مخلوط نمک و شن در راهدارخانه 

ها ذخیره سازی شده است.

آمار فوتی تصادفات جاده ای 
 آذربایجان شرقی 2 درصد 

کاهش یافت
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده 
ای آذربایجــان شــرقی گفت: با وجود 
اینکه متوســط آمــار فوتی تصادفات 
جاده ای کشــور در ۹ ماه امســال در 
مقایســه با مدت مشــابه سال گذشته 
حدود 1۴ درصد رشد یافته است، این 
آمار در این استان علاوه بر اینکه رشد 
نیافته بلکه نســبت به سال گذشته ۲ 
درصد نیز کاهش یافته است.علیزاده، 
با اشــاره به نقــش عوامل مختلف در 
تصادفــات جاده ای، ادامه داد: بیش از 
7۰ درصــد از علت تصادفات جاده ای 
مربوط به عامل انسانی است و رانندگان 
باید در هنگام رانندگی، قوانین مربوط 

به رانندگی از جمله ســرعت مطمئنه، 
عدم ســبقت غیرمجاز و عدم استفاده 
از تلفن همراه را رعایت کنند تا از بروز 

چنین حوادثی جلوگیری شود.

تردد مسافران از پایانه مرزی جلفا 
بیش از 2.5 برابر رشد کرده است

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده 
ای آذربایجان شرقی با اشاره به فعالیت 
پایانــه های مرزی جلفــا و نوردوز در 
آذربایجان شرقی، گفت: در هشت ماه 
گذشــته میزان تردد مسافران از پایانه 
مرزی جلفا با رشد بیش از ۲.۵ برابری 
نســبت به مدت مشابه سال گذشته به 

حدود 1۳۰ هزار و ۴۳۵ نفر رسید.
علیزاده، افزود: در این بازه زمانی بیش 
از 7۰ هزار دســتگاه خودرو باری برای 
واردات و صادرات کالاها به کشورهای 
هــدف تردد کرده اند که این تعداد در 
مقایســه با مدت مشــابه سال گذشته 
حدود ۵۶ درصد رشــد یافته است.وی 
اظهار داشت: در این مدت حدود 1۶۰ 
هزار مســافر نیز از پایانه مرزی نوردوز 
تردد کرده اند که این تعداد در مقایسه 
با هشــت ماه سال گذشته بیش از یک 
برابــر افزایــش یافته و حدود 7۵ هزار 
دســتگاه خودرو باری نیز از این پایانه 
تردد کرده اند که تعداد آن ها نســبت 
به مدت مشــابه ســال گذشته بیش از 

۳۵ درصد رشد یافته است.

۴2 دستگاه سامانه ثبت تخلفات در 
راه های ارتباطی استان نصب شد

مدیــرکل راهــداری و حمل و نقل 
جاده ای آذربایجان شــرقی گفت: از 
آذر سال گذشته تاکنون ۴۲ دستگاه 
ســامانه ثبت تخلفات در راســتای 
هوشمندسازی جاده ها با استفاده از 
دوربین های نظارت تصویری سامانه 
های ثبت تخلفات، در راه های مختلف 
استان نصب شد.علیزاده، با بیان اینکه 
با نصب این ســامانه ها، تعداد سامانه 
هــای ثبت تخلفــات رانندگی در راه 
های مختلف اســتان به 1۰۰ سامانه 
رسید، ادامه داد: ۲۴ دستگاه دوربین 
نظارتــی نیز به ویــژه در گردنه های 
استان برای ثبت تخلفات نصب شده 
است.وی با اشاره به اینکه ۸۸ دستگاه 
دوربین کنترل ســیار نیز در اختیار 
پلیس قرار داده شــده اســت، اظهار 
داشــت: هم اکنون ۹۸ دستگاه تردد 
شمار آنلاین در راه های استان نصب 
شده و در ۹ ماه سال جاری از طریق 
این دســتگاه هــا ۲۵۲ میلیون تردد 
جاده ای در راه های استان ثبت شده 
اســت و به طور میانگین سالانه ۳۵۰ 
میلیــون تردد در جاده های اســتان 

ثبت می شود.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه خبرداد:

 5۰۰۰  دستگاه خودرو عمومی
 در استان کردستان رایگان 

دوگانه سوز شدند

 کردســتان/ گــروه اســتانها : از ابتــدای آغاز 
اجــرای طــرح رایــگان دوگانه ســوزنمودن 
خودرهــای عمومــی فرآینــد تبدیل ۵۰۰۰ 
 دستگاه خودرو در استان کردستان انجام شده 
اســت.  جهانبخش  نوکانی با اشاره به استقبال 
خوب شهروندان از اجرای این طرح در استان 
افزود:هــم اکنــون 7 مرکز تبدیل خودرو های 
دوگانه سوز در استان فعال بوده که ۳ مرکز آن 
در سنندج،   ۲ مرکزدر  بیجار، یک مرکز   در قروه 
و سقز به شهروندان خدمات ارائه می دهند.که 
بــا پیگیریهای صورت  گرفته به زودی در دیگر 
شهرستانهای اســتان نیز مراکز دیگری فعال 
خواهند شــدمدیر شرکت ملی پخش فرآورده 
های نفتی منطقه کردستان که با صداو سیمای 
استان سخن می  گفت با اشاره به تداوم اجرای 
طــرح  رایگان دوگانه ســوز کردن خودروهای 
عمومــی از صاحبان  خودروهای ناوگان حمل 
https://gcr.  و نقل عمومی  خواست در سامانه

niopdc.ir    ثبت نام کنندنوکانی به اســتقبال 
خوب شهروندان از اجرای این طرح در استان 
خبرداد و اظهار داشت : ثبت  نام 1۳۵ دستگاه 
خــودرو عمومی دیگر و فرآیند نوبت دهی آنها 
انجام شده و در انتظار تبدیل به سر  می برند. وی 
به مصرف روزانه ۵۵۰ هزار متر مکعب سی ان 
جی در استان اشاره کرد وافزود:هم اکنون۵۴ 
 جایگاه ســی ان جی در اســتان فعال می باشد 
که این میزان مصرف فقط ۴۵ درصد از ظرفیت 
 ایجاده شده در جایگاههای سی ان جی استان 

است .

در راستای توسعه حمل و نقل عمومی؛

۹ دستگاه  اتوبوس واحد به 
ناوگان حمل و نقل عمومی 

بهارستان اضافه شد
اصفهان/   گروه اســتانها :در راســتای توسعه 
حمل و نقل عمومی در شــهر جدید بهارستان 
و رفاه حال شهروندان عزیز این شهر جدید، ۹ 
دستگاه اتوبوس با همکاری و تعامل شهرداری 
و شــرکت عمــران بهارســتان خریداری و به 
ناوگان حمل و نقل عمومی بهارســتان اضافه 
شــد.دکتر مرتضوی استاندار اصفهان در این 
مراســم اظهار داشــت:  بارها مردم بهارستان 
در خصوص حمل و نقل عمومی و اتوبوسرانی 
بهاستان نارضایتی خود را انتقال داده بودند و 
خوشبختانه با همکاری دولت، شرکت عمران 
بهارســتان و شهرداری بهارســتان این اتفاق 
خوب در حوزه اتوبوســرانی بهارســتان  افتاد.
دکتر شبانی شهردار بهارستان نیز از همکاری 
مســوولین در تامین این اتوبوس ها و تقویت 
ناوگان حمل و نقل عمومی شــهر بهارســتان 

تقدیر و تشکر کرد.
دکتــر طباطبایی مدیرعامل شــرکت عمران 
بهارســتان نیز در حاشــیه این مراسم اظهار 
داشت: توجه به حمل و نقل عمومی شهر جدید  
بهارســتان از اولویت های شــرکت عمران می 
باشــد و بنده و همکارانم تمام تلاشــمان این 
اســت که در این حوزه اقدامات توســعه ای در 

جهت رفاه شهروندان انجام شود.
 وی اشاره ای نیز به پروژه عمرانی مترو بهارستان 
نیز کرد و خاطر نشــان کرد: در دولت مردمی 
اقدامات و حمایتهای شایسته ای در خصوص 
مسائل فنی و تامین مالی مترو بهارستان شده 
اســت که ان شــاء الله به زودی تاثیرات آن را 

در شهر جدید بهارستان شاهد خواهیم بود.

دبیر کل و اعضای کمیسیون حمل ونقل مجمع 
شهرداران کلان شهرهای کشور اظهار کرد:

نوسازی ناوگان، اجرای ماده 
2۳ و تأمین مالی سه دغدغه 

شهرداری های کلان شهرها
مشهد / سمیرا رحمتی

دبیــر کل و اعضــای کمیســیون حمل ونقل 
مجمع شــهرداران کلان شــهرهای کشور بر 
نوسازی ناوگان، اجرای ماده ۲۳ و تأمین مالی 
شــهرداری ها برای توسعه حمل ونقل عمومی 
تأکیــد کردند.دبیــر کل مجمع شــهرداران 
کلان شــهرهای کشــور در همایش روز ملی 
حمل ونقل، با تقدیر از شهردار و معاون عمران، 
حمل ونقل و ترافیک شــهرداری مشــهد در 
برگزاری نشست کمیسیون حمل ونقل مجمع 
شــهرداران کلان شهرهای کشور و همچنین 
همایش روز ملی حمل ونقل درمشــهد، گفت: 
دراین نشســت دغدغه های کلان شــهرها در 
حــوزه حمل ونقل موردبحث و بررســی قرار 
گرفت.احســان متولیان افزود: درخواســت 
ما این اســت تا دغدغه های شــهرداری های 
کلان شــهرهای کشور در حوزه حمل ونقل در 
برنامه  و بودجه که اکنون در فصل بودجه ریزی 
قراردادیــم موردتوجه قرار گیرد و از ســوی 
رئیس مجمع شهرداران کلان شهرهای کشور 
به دولت انتقال داده شود.حســین حق شناس 
معــاون حمل ونقــل و ترافیک شــهرداری 
اصفهــان نیز دراین همایــش به چالش های 
این کلان شــهر در حوزه حمل ونقل اشــاره و 
اظهار کرد: از میزبانی خوب شهرداری مشهد 
در برگزاری نشســت کمیســیون حمل ونقل 
مجمع شــهرداران کلان شــهرهای کشور و 
همایش روز ملی حمل ونقل تشــکر می کنیم.
وی اضافه کرد: مســئله اصلی شهرها ترافیک 
و بحث حمل ونقل همگانی است، دولت دراین 
راســتا قرار بود کمک ها و بودجه هایی را برای 
نوسازی ناوگان اتوبوسرانی، تاکسیرانی و مترو 
درنظربگیــرد که هیچ کــدام تاکنون محقق 
نشــده و به مرحله اجرایی نرســیده است که 
این موضوع باید موردتوجه قرار بگیرد.معاون 
حمل ونقــل و ترافیــک شــهرداری اصفهان 
تصریح کرد: برای رفع بخشــی از مشــکلات 
نیــاز بــه همکاری ، همدلی و هماهنگی میان 
شــهرداری های کلان شــهرها ، پلیس راهور 
و...داریم .در ادامه این همایش  هادی شــهر 
دوست  معاون حمل ونقل و ترافیک شیراز نیز 
گفت: بحث جرایم ماده ۲۳ یکی از دغدغه های 
شــهرداری ها اســت که در نشست مطرح و 
همکارانم در شــهرداری های کلان شهرها در 
حــوزه حمل ونقل توقع دارند تا اقدامی جدی 

در پرداخت سهم شهرداری ها انجام گیرد.
معاون حمل ونقل و ترافیک شیراز اضافه کرد: 
در بخش درآمد پایدار شــهرداری ها نیز بحث 
رایگان بودن مصرف برق بوستان ها دیده شده 
اما در خصوص دوربین ها و سامانه های مرتبط 
این موضوع دیده نشده و محل ایراد و اشکال 
میان شهرداری ها و شرکت توزیع برق است که 
باید برطرف شود.وی افزود: در حوزه نوسازی 
ناوگان حمل ونقل عمومی دولت در نوســازی 
اتوبوس و مینی بوس و ون ورود پیداکرده است 
اما در حوزه نوســازی تاکسی های فرسوده که 
تاکســیرانان قشر بسیار زحمت کشی هستند 
ورود جدی نداشــته اســت که این بحث نیز 
باید از ســوی مجمع شهرداران کلان شهرها 

پیگیری شود.
همچنیــن احمدرضا ریگی معاون حمل ونقل 
و ترافیک شــهرداری زاهدان نیز در ادامه این 
همایش گفت : شهرداری های کلان شهرها در 
بحث ماده ۲۳ و سهم شهرداری ها از عوارض 
مرتبــط بــا تخلفات رانندگی دچار مشــکل 
هستند که درخواست داریم با هماهنگی این 

مشکل برطرف شود.

مدیر شرکت ملی پخش فراورده های نفتی 
منطقه گلستان خبر داد؛

 افت فشار گاز
علت تعطیلی تعدادی از 
جایگاه های CNG گرگان

گلســتان/ گروه اســتانها :مدیر شرکت ملی 
پخش فراورده های نفتی منطقه گلستان علت 
تعطیلی صبحگاهــی تعدادی از جایگاه های 
cng گــرگان را افــت فشــار گاز عنوان کرد.

برخــی رانندگان طــی تماس گفتند در چند 
روز گذشته تعدادی از جایگاه های cng گرگان 
به ویژه در ساعات ابتدایی روز بسته بوده است.
مدیر شــرکت ملی پخش فراورده های نفتی 
منطقه گلســتان در این باره گفت: با توجه به 
ســرد شــدن هوا میزان مصرف گاز در استان 
 cng افزایش داشــته است و تعدادی از مراکز
گرگان با مشــکل افت فشــار مواجه شده اند.
حسینی افزود: طی صحبتی که با مدیرعامل 
شرکت گاز گلستان شده است به زودی مشکل 
افت فشــار در این جایگاه ها برطرف می شود.

به گفته مدیر عامل شــرکت گاز گلســتان، 
در تاریــخ 1۳ آذر امســال رکورد مصرف گاز 
در اســتان شکســته شد و گلستانی ها در این 
 روز 17 میلیــون و ۶۰۰ هــزار متر مکعب گاز 

مصرف کردند.

استانها 6

مدیرکل امور مالیاتی استان اردبیل خبر داد؛

الزام پزشکان به نصب و استفاده از پایانه فروشگاهی
 اردبیل / گروه اســتانها :مدیرکل امور مالیاتی اســتان اردبیل خبر داد: کلیه مشــاغل پزشکی 
مکلف به نصب و استفاده از پایانه فروشگاهی هستند. مدیرکل امور مالیاتی استان اردبیل با 
بیان اینکه کلیه مشاغل پزشکی مکلف به نصب و استفاده از پایانه فروشگاهی هستند گفت: 
این مشــاغل در صورت عدم اســتفاده از پایانه فروشگاهی یا دستگاه پذیرنده بانکی، مشمول 
جرایم و مجازاتهای مقرر در قانون مالیات های مستقیم خواهند شد. داریوش سرخانی مقدم 
اظهار داشت: براساس قانون بودجه سال 1۴۰۰، کلیه مشاغل پزشکی در سطح کشور مکلف 
به نصب و اســتفاده از پایانه فروشــگاهی شــدند و عدم استفاده از پایانه فروشگاهی یا دستگاه 
پذیرنده بانکی )پوز( یا هر گونه درخواســت غیرموجه از قبیل دریافت وجه نقد، درخواســت 
کارت به کارت یا اســتفاده از دســتگاه پذیرنده بانکی ســایرین، مشمول جرایم و مجازاتهای 
مقرر در قانون مالیات های مســتقیم خواهد بود.وی با بیان اینکه برخورد با جرایم مالیاتی 

در کلیه اصناف یک مطالبه عمومی شــهروندان اســت گفت: ســازمان امور مالیاتی کشور با 
جدیت پیگیر مطالبات مردمی است.

ســرخانی مقدم با اشــاره به ســامانه های سوت زنی سازمان مالیاتی گفت: از شهروندان عزیز 
تقاضا می شــود در صورت مشــاهده هرگونه تخلف، نســبت به معرفی فرد متخلف و اعلام 
شــماره حســابهایی که وجوه به آنها واریز شــده اقدام کنند، همچنین مردم می توانند شیوه 
های فرار مالیاتی را از طریق سرشــماره 1۰۰۰1۵1۵ به ســازمان امور مالیاتی کشــور اطلاع 
دهند.مدیرکل امور مالیاتی استان اردبیل، سوت زنی مالیاتی را یکی از ابزارهای مهم اجرای 
عدالت مالیاتی و شفاف سازی دانست و گفت:: شهروندان عزیز می توانند با مراجعه به درگاه 
ملی مالیات به نشــانی intamedia.ir در قســمت ویژه  ســوت زنی  و یا از طریق مرکز ارتباط 

مردمی 1۵۲۶ گزارش های خود را درخصوص فرار مالیاتی ارسال نمایند.

خبر ویژه

اصفهان / گروه استانها :این تفاهم نامه به منظور دستیابی به بازارهای کشورهای دو طرف، تبادل هیات های تجاری، برگزاری رویدادهای تجاری، 
نمایشــگاهی، ایجاد شــبکه تجاری و جذب ســرمایه گذاران به امضای طرفین رســید. بیش از امضاء تفاهم نامه احمدرضا طحانیان، مدیر عامل 
نمایشــگاه بین المللی اصفهان درباره توســعه تجارت گفت: مفتخریم که میزبان شــما در این رویداد بین المللی و تخصصی هســتیم و امیدواریم 
برگزاری این جلســه و امضاء تفاهم نامه موجب توســعه روابط تجاری کشــور تاجیکســتان و ایران شود و هر کدام از طرفین بتوانند از فرصت پیش 

آمده به خوبی استفاده  کنند. 

  امضاء تفاهم نامه سه جانبه میان نمایشگاه بین المللی اصفهان
کشور تاجیکستان  اتاق بازرگانی ایران و تاجیکستان و اتاق بازرگانی استان سغد 
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کوتاه از جامعه

آموران معتاد چیست؟ آموزش و پرورش در مقابل دانش  رسالت 

دست به دست شدن مواد مخدر بین دانش آموزان
  افسانه سالاری / گروه جامعه

سن مصرف مواد مخدر و سیگار به مقاطع 
تحصیلی ابتدایی کشیده شده که چنین 
آماری حاکی از آسیب های جبران ناپذیر 
به فرزندان کشــور اســت. فارغ از مسائل 
اجتماعــی و روانشــناختی، فشــارهای 
اقتصــادی بر کــودکان و نوجوانان نیز اثر 
می گذارد و به دلیل ظرفیت های متفاوت 
هر فرد و ســنین متفاوت ممکن است به 
ســوی مصرف انواع مخدر روی آورند. این 
در حالی اســت که بسیاری نقش خانواده 
را بــرای جلوگیــری از مصرف زودهنگام 
مقصر می دانند اما مدرسه مکانی است که 
دانش آموزان بیشــتر وقت خود را در آنجا 
می گذرانند. مدرسه محل آموزش و درک 
مهارت های زندگی است؛ مکانی که علاوه 
بر آموزش موارد درســی باید راه حل هایی 
بــرای مقابله با فشــارها و وسوســه های 

متفاوت نیز ارائه کند. 

 پذیرش اولین گام 
در جهت رفع معضل پیش رو

محمدرضا نیک نژاد؛ کارشــناس آموزش 
با اشــاره بــه وجود مصرف مــواد مخدر 
در دانش آمــوزان کشــور حتی به میزان 
اندک، گفت: باتوجه به گســتردگی شمار 
دانش آموزان ایران و مشکلات اجتماعی، 
اقتصادی، فرهنگی و اخلاقی که در کشور 
وجود دارد آمار مصرف مواد مخدر در میان 
قشر محصل رو به افزایش است. برای این 
موضــوع بایــد برنامه ریزی و فکر شــود. 
ابتــدا باید بپذیریم چنین واقعیتی وجود 
دارد؛ چراکــه مســئولان چنین آماری را 
انــکار می کنند. پذیرش مشــکل اولین 
گام در حل مســئله است. به هرحال باید 
پذیرفت که مشکلات اجتماعی، اقتصادی، 
فرهنگی و اخلاقی به مصرف مواد مخدر در 
دانش آموزان دامن می زند. پس از پذیرش 
مســئولان باید گروهی را تشکیل دهند و 
راجــع به این مســئله تحقیق و پژوهش 
کنند. همچنین تجربه های ملی و جهانی 
نیز  باید ارزیابی شود که از دل این بررسی ها 
راهکارهــای متفاوتــی بیــرون می آید. 

همچنیــن باید محتــوا و درون مایه های 
آموزشــی متناســب با هر سن خاص و در 
همین رابطه تدوین شود.او گفت: تابو بودن 
برخی آموزش ها در مدارس کشــور، یکی 
دیگر از معضلاتی است که وجود دارد. این 
موضوع تنها مختص به مســئولان نیست 
و کل اجتماع نسبت به آن منتقد هستند. 
نکتــه ای کــه در مورد مصرف مواد مخدر 
وجود دارد این اســت که همزمان یا حتی 
پیش از تدوین سرفصل های آموزشی برای 
کتاب های درسی باید خانواده ها را توجیه 
کنیم؛ چراکه به هرحال این مسئله وجود 
دارد و چه بسا اکنون فرزندتان در معرض 
این قضیه نباشند و سال ها بعد قرار گیرند. 
به هر حال شاید این موضوع نیز از جمله 
اقدامات ضروریســت تا خانواده ها در این 
زمینه توجیه شوند و مقاومتی در برابر آن 
نباشــد.وی افزود: باید محتوای آموزشی 
متناسب با هر سنی در کتاب های درسی 
تدوین و افزوده و یا دست کم دستورالعمل 
یا چارچوبی برای معلمان تدوین شود که 
تا چه محدوده ای می توانند از مسائل این 
چنینی ســخن بگوینــد. اکنون اینگونه 
بحث ها به صورت ســلیقه ای سرکلاس ها 
بیان می شود و معلم بر حسب درس ها فکر 

می کند باید درباره آسیب های اجتماعی و 
سلامتی ناشی از مصرف مواد مخدر صحبت 
کند اما حدود مطلوب و چارچوب مند آن را 
باید بداند تا باعث آسیب های بیشتر نشود. 
بنابرایــن از نکته های ضروری آموزش در 
ایــن موضوعات آمــوزش کامل معلمان 
اســت؛ یعنی در سطح دبستان خود معلم 
باید چندین ساعت آموزش ضمن خدمت 
موثر و نه سطحی و صرفا برای نمره ببیند. 
معلــم باید تحت آموزش های دقیق برای 
محتوایــی کــه در حال تهیه اســت قرار 
گیــرد. همچنین لازم چارچوب هایی که 
معلــم می تواند درباره آن ها صحبت کند 
نیز تعیین شود. برای راهکارهای یادشده 
حتما باید مثلث آموزشــی یعنی خانواده، 
مدرسه و دانش آموز مورد توجه قرار گیرد 
و همگی همپا و همفکر یک دیگر در جهت 

هدف پیش روند.

 عمومیت گرفتن مصرف مخدر 
در میان تمامی اقشار

نیک نــژاد علت گرایــش دانش آموزان 
کم سن وســال به مواد مخدر را فشارهای 
اجتماعی و فراگیری فضای اطلاع رسانی 
و آگاهی در زمینه های فراتر از سنشــان 

دانســت و گفت: شــاید 1۵ ســال پیش 
خانمی را نمی دیدیم که سیگار بکشد اما 
امروز این امر رایج شده که خود ریشه های 
گسترش برخی رفتارها در جامعه و سنین 
پایین تر شده است. جدای از ارزش گذاری 
چنیــن مواردی، فرزنــدان ما در معرض 
آگاهی هایی از این قبیل قرار گرفتند. این 
امر مختص ایران نیست بلکه در کل جهان، 
کودکان و نوجوانان با چنین معضلی مواجه 
هستند. امروز افراد پایین تر از سن هایی که 
در گذشته شاهد بودیم، با حجم وسیعی از 
اطلاعات روبرو هستند و با جزئیات با آن ها 
آشــنا می شوند.او بیان کرد: خانواده واقعا 
آگاهــی، تخصص و توانایی کنترل چنین 
موضوعی را ندارد و با این حجم از مشکلات 
اقتصادی نمی تواند گذران معیشت را رها 
و به مسائل این چنینی بپردازد. از سویی 
دیگــر دغدغه های آموزش و پرورش نیز 
آموزه های ایدئولوژیک است که منجر به 
تقویت پایه های سیاســی خود می شود و 
در بســیاری از موارد نیز کارامد نیســت. 
آموزش مهارت های زندگی، مهارت های 
اجتماعی و مبارزه با آســیب های آن در 
اولویت های ابتدایی ســاختار آموزشی و 
به تبع آن ســاختار سیاســی نیست.وی 

راهکار تشخیص معلمان برای دانش آموز 
معتاد را تجربه های شــخصی دانســت و 
عنوان کرد: متاســفانه این گونه مســائل 
بسیار زیاد شده و همه ما در سطح جامعه 
اینگونه معضلات را می بینم. دانش آموزان 
زمانی که ســرکلاس می آیند تغییر رفتار 
می دهنــد. فردی که مواد مخدر مصرف 
کرده باشد به مرور زمان دچار افسردگی 
و بی حوصلگی شده، چرت می زند. در این 
حالت اگر معلمان بخواهند با دانش آموزان 
وارد چالش شــوند چه بسا معضل بدتری 
شــکل می گیرد. البته شاید مانند دیگر 
مــوارد حذف، طــرد و تنبیه کوتاه ترین 
مســیری اســت که جامعه و ســاختار 
آموزشی برای مقابله با چنین آسیب هایی 
می شناسد.البته معلمانی وجود دارند که 
دلســوز هســتند؛ حتی به صورت فردی 
مطالعه می کنند و با خود دانش آموز وارد 
مذاکره می شوند. اما در سطح گسترده و با 
توجه به فراگیر بودن چنین موضوعی، یک 
میلیون معلم در سطح کشور این امکان را 
ندارند که در چنین شرایطی قرار گیرند. 
ممکن نیســت همه معلمان احســاس 
وظیفه کنند یا حتی ســواد لازم را داشته 
باشــند. به نظر می رسد تشخیص مصرف 
مــواد مخــدر در دانش آموز تا اندازه ای به 
معلم، مدرسه، ارتباط مسئولان مدرسه با 
خانواده و گفتگو با دانش آموزان بستگی 
دارد. ضرورت پیگیری اینگونه مسائل به 
ویژه در مناطقی که محرومیت اقتصادی 
و آســیب های اجتماعی بیشتری دارند 
چندیــن برابــر حس می شــود. به نظر 
می آیــد معلمــان در مواجهــه با چنین 
مواردی، اخلاقی و انســانی تر است که به 
عنوان والدیــن دوم دانش آموزان در پی 
حل مشــکل برآیند. البته گاهی معلمان 
ارتباط خــود با دانش آموزان را بد اعمال 
می کنند اما احساس وظیفه حکم می کند 
که اگر ســاختار به فکر موارد این چنینی 
نیست خودمان احساس مسئولیت کنیم، 
با همکاری مشــاوران مدرسه و خانواده ها 
چنیــن مســائلی را ســامان دهیم و به 

دانش آموزان کمک کنیم.

7جامعه
سالانه ۳۰۰ هزار نفر در سوانح 

رانندگی مصدوم می شوند
جانشــین رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی 
اظهار کرد: متأســفانه آمــار جان باختگان 
تصادفات رانندگی در کشــورمان بسیار بالا 
است و این موضوع، دغدغه ای است که باید 
به صورت ویژه مورد توجه قرار گیرد. سردار 
ســید تیمور حسینی در ادامه تصریح کرد: 
بر اســاس آمارهای موجود، ســالیانه حدود 
1۶ هــزار نفــر از هموطنان مان در حوادث 
رانندگــی جــان خود را از دســت می دهند 
و حــدود ۳۰۰ هزار نفر نیــز در جریان این 
سوانح، مجروح و مصدوم می شوند و به مراکز 
درمانی مراجعه می کنند. جانشــین رئیس 
پلیــس راهور در ادامه افزود: نا امنی چرخه 
و فرآینــد حمل و نقل بــه عوامل متعددی 
بــر می گردد که دو عامــل ایمنی جاده ها و 
ایمنــی خودروها در مرحلــه بعد از اهمیت 
بالایــی برخوردارند و می بایســت به صورت 
ویــژه مورد توجه قرار بگیرند. وی افزود: در 
موضوع ایمنی خودروها در دهه ها و سال های 
اخیر، دچار ضعف های قابل توجهی هستیم 
و می توانیــم بــا فرهنگ ســازی صحیح و 
کارآمــد در حوزه حمل و نقل بین کاربران، 
باعث توجه بیشــتر آنها بــه موضوع ایمنی 
جاده هــا و خودروها شــویم تا از این طریق 
بتوانیــم تصادفات جاده ای را تا جای ممکن 
کاهش دهیم. حســینی با تقدیر و تشــکر از 
تلاش هــای رانندگان حوزه حمل و نقل بار 
و مســافر درون شهری و برون شهری خاطر 
نشــان کرد: برای رسیدن به اهداف بزرگ و 
تأمین ایمنی جاده ها و خودروها، نیازمند یک 
هم افزایی مشترک میان تمامی دستگاه های 
متولی حوزه حمل و نقل در سراســر کشــور 

هستیم.

 قیمت گذاری جدید 
برای برخی داروها

مشــاور رســانه ای رئیس سازمان غذا و دارو 
درباره آخرین وضعیت بازار دارویی کشــور، 
گفــت: افزایــش قیمتی که در کمیســیون 
قیمت گذاری ســازمان غــذا و دارو صورت 
می گیرد بر اســاس مســتنداتی اســت که 
شرکت دارویی ارائه می دهد که در آن اثبات 
کــرده قیمت تولید نهایــی با قیمت کنونی 
دارو همخوانــی نداشــته و عملًا قیمتی که 
بر روی دارو درج شــده، کمتر از قیمت تمام 
شده دارو است. سازمان غذا و دارو بر اساس 
بررســی مستندات یک قیمت مورد توافق را 
در کمیســیون قیمت گذاری مطرح کرده و 
اعضای کمیســیون این قیمت جدید دارو را 
تصویب می کند.پس از تصویب کمیســیون، 
قیمــت جدید بــه شــرکت تولیدکننده و 
ســازمان های بیمه جهت پوشــش بیمه ای 
دارو با قیمت جدید اعلام می شود. تعاملات 
سازمان غذا دارو با شورای عالی بیمه وجود 
دارد و نمایندگان این شورا نیز در کمیسیون 
قیمت گذاری دارو حضور پیدا می کنند. این 
تعاملات بیشتر شده و موجب سرعت گرفتن 
به روز رسانی قیمت ها در سایت شرکت های 
بیمه شــده است.سجاد اســماعیلی تأکید 
کرد: خط قرمز ســازمان غذا و دارو افزایش 
پرداختــی از جیب مردم اســت که با وجود 
قیمت گــذاری جدید و افزایش قیمت برخی 
از داروها تغییری در پرداخت از جیب مردم 
رخ نخواهد داد. اسماعیلی همچنین در مورد 
تعداد داروهایی که مشــمول قیمت گذاری 
جدید می شــوند نیز گفــت: در حال حاضر 
نمی تــوان آمار دقیقــی از اقلام دارویی که 
مشــمول افزایش قیمت می شــوند ارائه داد 
با توجه به بالا پایین شدن هزینه های ریالی 
تولید به صورت کلی شــرکت ها درخواست 
تغییــر قیمت را ارائــه داده اند، برخی از این 
درخواســت ها قبول خواهند شد برخی نیز 
قبول نمی شوند. شرکت هایی که درخواست 
آنها مورد قبول واقع می شود. درخواست آنها 
بر اســاس محاسباتی است که در کمیسیون 
قیمت گــذاری دارو مطرح می شــود و مورد 
تصویب اعضای کمیسیون قرار می گیرد. این 
داروها در دسته های متعدد قرار می گیرند.

این داروها با توجه به روز رسانی که در سایت 
شرکت های بیمه شده، هزینه جدیدی برای 
بیمــار در پی نخواهند داشــت.وی در مورد 
عدم پرداخت تسهیلات بانکی به شرکت های 
دارویی برای جبران کمبود نقدینگی آنها هم 
گفت: بر اســاس مصوبه ســتاد تنظیم بازار 
و ابــلاغ به بانک مرکزی قرار شــد 1۵ هزار 
میلیارد تومان به شرکت ها داده شود برخی از 
بانک های عامل در این رابطه همکاری نکرده 
و آنهایی هم که همکاری می کنند همکاری 
آنها بســیار کند است.مسئولین سازمان غذا 
و دارو برای اینکه شــرکت ها دچار مشــکل 
نشوند هر روز پیگیر پرداخت این تسهیلات 

از بانک مرکزی است.

کسی های گردشی  نظارت بر تا
پایتخت چگونه است؟

»عمر تاکسی های گردشی در شهر به پایان 
رسیده و چنین موضوعی حذف شده است«، 
این صحبت مربوط به ۵ ســال پیش از زبان 
معاون حمل و نقل ترافیک وقت شــهرداری 
تهران اســت؛ اگر کمی فکر کنیم و با دقت 
به گوشــه و کنــار پایتخت نگاهی بیندازیم 
متوجه می شویم که نه تنها این تاکسی های 
گردشی حذف نشده بلکه در شهر تهران تردد 
هم دارند و متاســفانه  گاهی دیده شــده که 
رانندگان این تاکســی ها  محل ماموریتشان 
را به ســمت مناطق مرکزی ترک کرده اند، 
برخــی دیگر از آنها هم پروانه تاکســیرانی 
در ســامانه ندارند، اما سهمیه رایگان طرح 
ترافیــک و بنزین دارند که از آن اســتفاده 
شــخصی می کنند. عملکرد تاکســی های 
گردشــی که در هر بخش از مسیر خود یک 
مسافر را سوار می کنند خود منجر به ایجاد 
ترافیک اســت؛ در این راستا، سرلک معاون 
نظارت و امور مناطق ســازمان تاکســیرانی 
شــهر تهران معتقد است که نظارت کمتری 
در مسیر و معابر شلوغ نسبت به تاکسی های 
گردشی صورت گرفته، و همین دلیلی شده تا 
بیشترین تخلف ها را در شهر شاهد باشیم و 
این خودرو ها باید در سامانه اصلی تاکسیرانی 
موظف به گرفتن پروانه تاکسیرانی شوند و آن 
دســته از تاکسی هایی که پروانه تاکسیرانی 
ندارند، ســهمیه بنزین شان قطع می شود.

وی اضافــه کرد: مــا در بخش خودروهای 
گردشــی بیشترین ضعف را داریم و در حال 
برنامه ریزی هایــی بــرای افزایش نظارت بر 
آنهــا هســتیم اما برای تحقــق این امر باید 
به  ســمت هوشمند شدن تاکسی ها حرکت 
کنیم. متاســفانه تعدادی این تاکسی های 
گردشــگری، کرایه ای که برای آنها تعریف 
شــده را قبول ندارنــد و به نوعی به صورت 
ســلیقه ای کرایه دریافــت می کنند و این 
موضوع  گریبان گیر مســافران می شــود، 
بنابراین لازم است برای تاکسی های گردشی 
ساماندهی اساسی انجام شود. با توجه به این 
موضوع، سید جعفر تشکری هاشمی، رئیس 
کمیســیون حمل و نقل شورای شهر تهران 
اظهار کرد: نظارت بر تاکسی های گردشی و 
کنترل آنها حداقل ممکن است اینکه تاکسی 
های گردشــی در خیابان به دنبال مســافر 
باشــند اســتهلاک و آلودگی هوا را به دنبال 
دارد. رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای 
شــهر تهران افزود: ما باید به ســمتی برویم 
که تاکســی های تهران دور تو دور باشــند و 
یا در قالب خطوط مشخص فعالیت کنند تا 
مردم بدانند دقیقا باید در کجا منتظر تاکسی 
باشند. رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای 
شــهر تهران در ادامه بیان کرد: اینکه برخی 
تاکسی ها در تمامی خیابان ها تردد داشته 

باشند واقعا جوابگوی پایتخت نیست.

معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت:

 حوزه جمعیت 
نیازمند آینده نگری است

معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشــت 
اظهار داشــت: وظیفــه معاونت تحقیقات و 
فناوری علاوه بر امور تحقیقی و پژوهشــی 
توجــه به امور اجتماعی، شــناختی و علوم 
تربیتی است. یونس پناهی توجه دانشگاه ها 
به نســل پنج را مورد توجه قرار داد و گفت: 
امروزه علاوه بر آموزش و پژوهش، مســئله 
محوری و حل مشــکلات و همچنین تربیت 
مدیرانی که حل مسائل و مشکلات محیطی 
را محــور تحصیل خود قرار دهند باید مورد 
توجه دانشگاه ها قرار گیرد. معاون تحقیقات 
و فناوری وزارت بهداشت با اشاره به تهدیدات 
ســلامت در حوزه جمعیتی، عنوان کرد: در 
ایــن زمینه نیاز به آینده نگری داریم چرا که 
ممکن اســت در آینده، مسائل و مشکلاتی 
در حوزه هــای مختلف فرهنگی، اجتماعی و 

اقتصادی داشته باشیم.

رئیس سازمان سنجش و آموزش کشور 
خبر داد؛

 حذف کنکور کاغذی 
در سال ۱۴۰۳

رئیس ســازمان ســنجش و آموزش کشور 
از حــذف همــه دروس عمومــی از کنکور 
خبر داد و افزود: در کنکور ســال تحصیلی 
1۴۰1-1۴۰۲ امســال ۴۰ درصد ســوابق 
تحصیلــی و ۶۰ درصــد خــود آزمون مؤثر 
اســت. دکتر عبدالرسول پورعباس در ادامه 
گفت: امســال کنکور بــه صورت دو مرحله 
در دی مــاه 1۴۰1 و تیرمــاه 1۴۰۲ برگزار 
می شود.رئیس ســازمان سنجش آموزش 
کشــور همچنین از حــذف آزمون کاغذی 
در ســال 1۴۰۳ خبــر داد و افزود: این کار 
می توانــد برای جلوگیری از تقلب در آزمون 
مؤثر باشد. رئیس سازمان سنجش و آموزش 
کشور در ادامه بیان کرد: در آزمون سراسری 
 کنکور امســال، ۶۰ درصد داوطلبان خانم ها 

و۴۰ درصد آن ها آقایان هستند.

خبر ویژه

معاون توســعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت، از 
طرح پیشنهاد برای تبدیل وضعیت نیروهای طرحی 
دوران کرونا بدون آزمون در قالب طرح ســاماندهی 
کارکنــان دولت با حمایــت مجلس خبر داد.بهروز 
رحیمی افزود: برای جبران کمبود نیروی ناشــی از 
بازنشستگی همکاران و برای تأمین نیروی موردنیاز 
پروژه های بهداشتی، درمانی و آموزشی قابل افتتاح 
تا پایان ســال به بیش از 1۰۰ هزار نیرو نیازمندیم 

که امیدواریم ســازمان برنامه  و بودجه و ســازمان 
اداری اســتخدامی نگاه ویژه ای به حوزه ســلامت 
مردم داشــته باشــند و مجوز موردنیاز برای آن را به 
وزارت بهداشت اختصاص دهند.وی افزود: در برخی 
از حوزه ها ممکن اســت با تراکم نیرو روبرو باشــیم 
درحالی کــه در حوزه هــای دیگر کمبود نیرو وجود 
داشته باشد که در حال بازطراحی در نوع و چیدمان 
نیروها و بازتوزیع آنها هســتیم.رحیمی افزود: اتمام 

۲ هزار پروژه بهداشــتی را تا پایان ســال در دستور 
کار داریم و اعتقاد داریم با تکمیل هرچه ســریع تر 
آنهــا بایــد دغدغه مردم را مرتفــع و نیازهای آن ها 
در حوزه بهداشــت را برطرف کنیم.رحیمی تاکید 
کرد: ملاک استخدام در وزارت بهداشت پست های 
سازمانی خالی نیست بلکه ملاک نیاز واقعی استان ها 
و حوزه های مختلف است و وزارت بهداشت با تعدیل 

نیرو در هر شکلی مخالف است.

کرونا  پیشنهاد وزارت بهداشت برای تبدیل وضعیت نیروهای طرحی دوران 

اینفوگرافی 

 همه دلایل 
 پیر شدن جمعیت را 

در اینجا ببینید

به دنبال کاهش نرخ باروری 
و افزایش جمعیت سالمند 

در ایران،  سال گذشته قانون 
حمایت از خانواده و جوانی 

جمعیت به تصویب رسید 
تا کشور را از وقوع بحران 

جمعیتی در آینده نجات دهد. 
در این قانون، فرزندآوری به 

عنوان شاخصی مهم در افزایش 
نرخ جمعیت مورد توجه است. 

اما، فارغ از دستورالعمل ها و 
قوانین، این مهم در کشورمان 
با چالش های بسیاری روبه رو 

است.

منبع : همشهری آنلاین

معاون بورس و دانشــجویان خارج ســازمان امور دانشجویان درباره اقدامات صورت 
گرفته برای ســاماندهی مؤسســات اعزام دانشجو به خارج و همکاری با پلیس دراین 
خصوص، گفت: ما همواره اعلام کرده ایم، مؤسســات مجاز اعزام دانشــجو به خارج 
فرصتی هستند برای جوانان و دانشجویان که از طریق درست و مطمئن برای تحصیل 
علم و دانش در مقطع تحصیلات تکمیلی به اقدام کنند.از طرفی هم مؤسسات غیرمجاز 
و زیرزمینی اعزام دانشجو به خارج در مرتبه اول، برای خود دانشجویان و متقاضیان 
ادامه تحصیل در خارج از کشور به جهت این که این ها اطلاعات نادرست و غلط ارائه 
می دهند، تهدید محسوب شده و بسا اجحافاتی در حق این داوطلبان و متقاضیان روا 
دارند.محمد جواد سلمانپور افزود: این مؤسسات چون زیرزمینی و غیر مجاز هستند، 
دولت و سازمان امور دانشجویان نمی توانند از حق دانشجویان در مقابل این مؤسسات 
دفاع کنند. متأســفانه این مؤسســات به گونه ای ظاهر سازی می کنند که مراجعین 
می پندارند اینها وابســته به دولت و آموزش عالی هســتند در حالی که چنین نیست 
بلکه در خوشبینانه ترین حالت، آنها درواقع یک بنگاه اقتصادی و تجاری خصوصی 
هستند که فقط به فکر کسب منافع و سود خود هستند و خانواده ها و جوانان عزیز 
که ســرمایه های با ارزش کشــورند باید به این واقعیت توجه داشته باشند.وی درباره 
آمار فعالیت مؤسسات غیر مجاز اعزام دانشجو به خارج، گفت: متأسفانه این مؤسسات 
در فضای مجازی بســیار فعال هســتند و چون زیرزمینی فعالیت می کنند، آمارهای 
مختلفی از فعالیت آنها ارائه می شود، برخی از این اعداد که واقعی تر به نظر می رسد، 
فعالیت بیش از ۳۰۰ مؤسســه غیر مجاز را نشــان می دهند. ولی برخی مؤسســات 
مجاز اعزام دانشجو معتقدند که بیش از سه هزار مؤسسه غیر مجاز در داخل و خارج 
فعال هســتند. بنابراین درخواســت ما از خانواده دانشجویان و دانشجویان این است 
کــه با عدم مراجعه به این مؤسســات غیرمجــاز آنها را بایکوت کرده و تعطیل کنند. 
البته سازمان امور دانشجویان نیز از طریق دستگاه قضائی پلیس فتا و مراجع قانونی 

تعطیلی مؤسسات غیر مجاز را پیگیری می کند.

حواستان به فعالیت موسسات غیرمجاز 
ج باشد اعزام دانشجو به خار
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کم خونی را در نوزاد نارس افزایش می دهد شیرخشک احتمال 
تحقیقــات جدیــد نشــان می دهد نوزادانــی که زودتــر از موعد به 
دنیا می آیند و از شــیر خشــک تغذیه می کنند ممکن اســت مانند 
 همتایــان خــود که از شــیر مادر تغذیه می کنند بــه مکمل آهن نیاز 

داشته باشند.
  گریس پاور ، محقق ارشد از دانشگاه دالهوسی کانادا، می گوید:  فقط 
به این دلیل که نوزاد شیرخشــک غنی از آهن مصرف می کند، نباید 
تصور کنیم که تمام نیازهای آهن او برآورده می شود، زیرا آهن حاصل 

از شیرخشک ممکن است مانند آهن شیر مادر جذب نشود. 
وی در ادامه افزود:  این یافته ها نشــان می دهد که ممکن اســت نیاز 
به بازنگری در برخی از دستورالعمل های مکمل آهن داشته باشیم. 

در حال حاضر، انجمن اطفال کانادا مصرف مکمل آهن را برای نوزادان 
نارس که با شیر مادر تغذیه می کنند، توصیه می کند، اما نه برای کسانی 
که از شیر خشک تغذیه می کنند، زیرا شیرخشک حاوی آهن بیشتری 

نسبت به شیر مادر است.
برای مطالعه جدید، محققان سوابق سلامتی ۳۹۲ نوزاد متولد شده قبل 
از هفته ۳1 بارداری را از سال ۲۰۰۵ تا ۲۰1۸ تجزیه و تحلیل کردند.

حدود ســه چهارم نوزادان در این مطالعه به طور انحصاری از شــیر 
خشــک غنی از آهن تغذیه می کردند. یک چهارم دیگر به طور جزئی 

یا انحصاری با شیر مادر تغذیه شدند.
محققــان داده هــای مربوط به شــیوه های تغذیــه، دریافت آهن از 

 شیرخشــک و مکمل های آهن، و ســطوح آهن خون گرفته شــده در 
۴ و ۶ ماهگی را جمع آوری کردند.

یافته ها نشــان داد نوزادانی که به طور انحصاری از شــیر خشک تغذیه 
می کردند نسبت به نوزادانی که از شیر مادر تغذیه می کردند به میزان 

قابل توجهی آهن بیشتری دریافت کردند.
بر اساس این گزارش، با این حال، بیش از ۳۶ درصد از نوزادانی که با 
شیر خشک تغذیه می شوند و کمی بیش از ۲۰ درصد از نوزادانی که 

با شیر مادر تغذیه می شوند، کمبود آهن داشتند.
این نتایج نشــان می دهد که مصرف بیشــتر آهن از طریق شیر خشک 

همیشه به ذخیره آهن بالاتر در خون تبدیل نمی شود.

گنجنامه همدان؛ دریچه علم

تلفیقی از تاریخ و طبیعت بکر

گنجنامه یکی از جاذبه های گردشــگری همدان 
اســت یک مجموعه  تفریحــی، تاریخی و طبیعی 
کــه قطعا در ســفر به همدان نبایــد دیدنش را از 
دست بدهید. کتیبه یا سنگ نبشته های گنجنامه 
نوشــته هایی از دوران داریــوش و خشایارشــاه 
هخامنشی است که بر دل یکی از صخره های کوه 
الوند در پنج کیلومتری غرب همدان و در انتهای 

دره ی عباس آباد حک شده است.
  این کتیبه ها هرکدام در سه ستون بیست خطی به 
زبان های پارسی باستان، عیلامی و بابلی نو، نوشته 
شــده اند. در ســمت چپ هر دو لوح، متن پارسی 
باســتان به پهنایی معادل 11۵ سانتی متر، وسط 
آن ها متن عیلامی و در ســمت راست، متن بابلی 
نو، حک شــده اســت.  این کتیبه ها از قدیم الایام، 
اســامی متفاوتی داشته اند. ابن فقیه همدانی، در 
ســال ۲۹۰ هجری، در کتاب اخبار البلدان از این 
کتیبه ها با عنوان تب تابر یاد کرده اســت. تا قرن 
ششــم هجری، این کتیبه ها نام های گوناگونی از 
جمله سنگ نبشــته، نبشــت خدایان، دادمهان یا 
دادبهان، تنبابــر، ینبابر، ببنایه، کتیبه های الوند، 
جنگ نامه و گنجنامه داشته اند. دو نام  جنگ نامه  
و  گنج نامــه  در قرن های اخیر مصطلح شــده اند. 
دکتــر محمد معین، آن را به صورت اســم مرکب  

بنیاد هرمز دادمهان  نیز نامیده  است.
درباره  علت نام گذاری این کتیبه ها می توان گفت 
کــه گنجنامه در زبان فارســی به معنای حکایاتی 
از گنج اســت و عامه ی مردم تصور می کردند که 
ایــن کتیبه هــا راز گنجی پنهان را بازگو می کنند. 
اســم جنگ نامه هم به نظر می رسد که تحت تاثیر 
جنگاوری پادشــاهان گذشــته روی این کتیبه ها 
گذاشــته شــده یا به مرور در زبــان عامه، واژه ی 

جنگ جای گنج را گرفته است.

موقعیت جغرافیایی
کتیبه هــای باســتانی گنج نامــه در جنوب غربی 
شــهر همــدان و در فاصله ی پنــج کیلومتری از 
شــهر واقع شده اند. این کتیبه ها در انتهای دره ی 
سرســبز عباس آباد و در ابتــدای جاده ی همدان 
به تویســرکان روی یکی از صخره های الوند قرار 
گرفته انــد. این جاده همان مســیر کاروان رویی 
اســت که در زمان هخامنشــیان نیز وجود داشته 
و داریوش و خشایارشــاه با لشــکریان و همراهان 
خود از آنجا عبورکرده اند. از آنجایی که این مسیر 
یکی از شــعبات اصلی راه شاهی بوده که هگمتانه 
پایتخت تابســتانی هخامنشــیان را به بابل وصل 
می کرده، از راه های پر رفت  و آمد و امن آن دوران 
بوده است. به همین دلیل پادشاهان هخامنشی این 
مکان را جای مناســبی برای حکاکی این کتیبه ها 
و یــادآوری عظمــت نیاکان خود و نشــر باورها و 

اندیشه های خود دیده اند.

گی کتیبه ها ویژ
موقعیــت این صخره به گونه ای اســت که روی 
کتیبه ها به ســمت شرق قرار دارد. فرورفتگی ها 
به شــکل مستطیل هایی با طول ۹.۲ متر و عرض 
۹.1 متر و با عمق ۳۰ ســانتی متر ایجاد شده اند. 
روی این دو لوح، متن هایی به ســه زبان پارســی 
قدیم، ,بابلی و عیلامی نقش بســته اســت. در 
ســمت چپ هر دو لوح در ســطحی به پهنای 
11۵ سانتی متر متن به زبان پارسی نوشته شده 
اســت. متن بابلی در هر دو لوح در وســط قرار 
گرفته و پهنای آن کمتر از متن پارســی اســت. 
متن عیلامی نیز در ســمت راســت هر دو لوح 
حکاکی شــده و پهنای آن از همه کمتر اســت. 
لوح ســمت چپ که کمی بالاتر قرار گرفته است 
به نام داریوش کبیر و لوح سمت راست پایین تر 
قرار دارد و متعلق به خشایارشاه است و هرکدام 
از این متن های ســه گانه در بیســت سطر نوشته 
شده اند و مضمون آن ها در هر دو لوح یکی است. 
این نوشــته ها به خط میخی نگاشته شده اند. در 
اطراف این دو کتیبه، ســوراخ های منظمی روی 
سنگ ها وجود دارد که نشان می دهد در گذشته، 
درها و پوشش هایی فلزی برای حفاظت از آن ها 

در برابر باد و باران و آفتاب وجود داشته است.
متن کتیبه  داریوش عبارت است از:

خدای بزرگ اســت اهورامــزدا، که این زمین را 
آفرید، که آن آسمان را آفرید، که مردم را آفرید، 
که شــادی را برای مــردم آفرید، که داریوش را 
شــاه کرد، شاهی از ]میان[ بسیاری، فرمانروائی 
از ]میان[ بســیاری. مَنَم داریوش، شــاه بزرگ، 
شاهِ شــاهان، شاهِ سرزمین ها ]یی[ که نژادهای 
گوناگون دارند، شــاه ســرزمین دور و دراز، پسر 

ویشتاسب هخامنشی.

گردشگری

 فلسفه ملال ؛

ملال، امتیاز  انسان مدرن
 A Philosophy of Boredom فلسفه ملال با عنوان اصلی
اثری از لارس اسونسن، فیلسوف و نویسنده نروژی است و 
در آن به بحث درباره موضوعــی می پردازد که تقریباً همه 
آدم ها در زندگی گرفتار آن شده اند. لحظه ای که همه چیز 
 پیش روی شما معنی خودش را از دست می دهد. این کتاب 
اگرچه در دسته کتاب های تجربه و هنر زندگی از نشر نو قرار 
نگرفته اما به راحتی می توان آن را یک کتاب کاربردی در 
همین زمینه دانست. لارس اسونسن در این کتاب، موضوع 
ملال را از دیدگاه فلسفی – روانشناسی بررسی می کنند.

به اعتقاد نویسنده، ملال مردم را از درون می خورد و دقیقا 
مانند غبار، بدون آنکه متوجه شویم به سراغمان می آید و 

مانند خاکستر بر دســت و چهره مان می نشیند. البته هر 
فردی ملال را به نحوی تفسیر می کند. برخی آن را ریشه 
تمام شرها می نامند و برخی دیگر آن را امتیاز انسان مدرن 
و حتی وجه تمایز انسان و حیوان می دانند. گروهی دیگر 
نیز، بر این باورند که ملال انسان را از انسانیت تهی می کند. 
اما هدف نویســنده در این کتاب بررسی همه دیدگاه های 
موجود پیرامون موضوع ملال و ارائه شناختی از آن است. 
نویســنده کتاب در پیش گفتار کتاب اعتراف می کند که 
زمانی گرفتار ملال عمیقی بــود و از این رو تصمیم گرفت 
شناخت بهتری نســبت به آن پیدا کند. بنابراین دست به 
تحقیقات گسترده می زند و هرآنچه را که درباره ملال در 
نظریات فیلسوفان و البته در دنیای ادبیات، روان شناسی، 
الهیات و جامعه شناسی پیدا می کند، تحلیل می کند. نتیجه 
همه کارهای او کتاب فلسفه ملال را به وجود آورد.بین چهار 

نوع ملال، که مارتین دالمــن از آن صحبت می کند، تمایز 
قائل می شــود که عبارتند از:ملال برخاســته از موقعیت، 
همچون زمانی که منتظر کسی هستیم، به سخنرانی گوش 
می دهیم یا سوار قطار می شویم؛ ملال برخاسته از اشباع، 
که زمانی ایجاد می شود که مقدار بیش از حدی از یک چیز 
داریــم و همه چیز مبتذل و پیش پاافتاده می شــود؛ ملال 
وجودی، که زمانی اســت که روح ما از هر گونه محتوایی 
تهی می شود و دنیا به چیزی خنثی تبدیل می شود؛ و ملال 
خلاقانه، که ویژگی بارز آن نتیجه ای است که ایجاد می کند 
نه محتوایش: یعنی این که فرد مجبور می شود کار جدیدی 
انجام دهد. )کتاب فلسفه ملال اثر لارس اسونسن – صفحه 
۴۸(نویسنده به شــکل جدی اعتقاد دارد که ملال،  امتیاز  
انسان مدرن نیز می باشــد. همچنین آن را مشکلی عمده 

می داند که گریبانگیر انسان مدرن است.

کتابکده 

عکس روز 

در دایره پاییز / منبع : میزان

قدرت الله ایزدی :

مردم عزیز من دیگر رشید  نیستم!
قدرت الله ایزدی همان کاراکتر  رشــید  که ســال ها در صحنه تئاتر و قاب 
تلویزیون مردم کشــورش را خنداند، حالا دیگر پا به ســن گذاشــته و کمی 
جدی تر شــده اما هنوز هم روحیه طنازانه اش زنده اســت. او می گوید: 
پس از سال ها هنوز مردم مرا در خیابان  رشید  صدا می زنند. این بازیگر 
و کمدین که مدت هاســت در قاب تلویزیون دیده نمی شــود، دلیل این 
غیبــت طولانــی را شــیوع کرونا عنوان مــی کند و می گوید که از این پس 
بیشــتر مردم او را می بینند. ایفاگر کاراکتر نقش  رشــید  در ادامه صحبت 
هایش به حضور در ســریال جدید ســروش صحت که برای شــبکه نمایش 
خانگی ســاخته شــده اســت، اشاره می کند و می گوید: اخیراً سریال آقای 
صحت که به تهیه کنندگی آقای تخت کشیان در ۳۲ قسمت ساخته شده 
به پایان رســید. این ســریال ابتدا در تهران ضبط شــد و بعد در اصفهان، 
شمال و جزیره های قشم و کیش ادامه پیدا کرد. حدود یک سال و دو ماه 
تصویربرداری زمان برد و اکنون تدوین این کار هم انجام شــده و فکر می 

کنم به زودی از یکی از پلتفرم ها پخش شود.
ایزدی که در ســریال  شــمعدونی  سروش صحت نیز حضور داشت، درباره 
دومین همکاری اش با این کارگردان چنین اظهار می کند: کار با سروش 
صحت واقعا عالی است. وقتی با آقای صحت باشید واقعاً کار یاد می گیرید. 
او کارگردان بی نظیری است که از هنرور در سطح حرفه ای بازی می گیرد. 

ایشان به قدری کارش درست است که از چوب، بازیگر می سازد. به هیچ 
عنــوان عصبی نمی شــود و رفتار کاملا خوبی بــا بازیگرانش دارد و به آنها 

انرژی می دهد که این خیلی خوب است.
او سپس به نقشش در سریال جدید سروش صحت اشاره می کند و توضیح 
می دهد: نقشــی که در این کار دارم با کاراکتر  رشــید  تفاوت زیادی دارد. 
شــخصیتی به نام  جلال  را بازی می کنم که دو فرزند دارد. علی مصفا و 
کاظم ســیاحی نقش دو پســرانم را بازی می کنند. در این سریال بازیگران 

خوبی همچون بیژن بنفشه خواه و مجید یوسفی هم بازی کرده اند. پسرم 
کمال هم نقش معاون مدرسه را بازی می کند. همچنین بازیگران تئاتری 
شهر اصفهان بتول شیرانی، رسول اکبریان و پری کربلایی هم حضور دارند. 
این ســریال طنز اســت اما نه از آن طنزهای رشیدگونه. نقش من از بچگی 

و به دنیا آمدنم شروع می شود.

مردم هنوز به من می گویند رشید!
وی می گوید: آخرین کار تلویزیونی ام سریال  شمعدونی  بود که در آنجا 
هم اســمم  جلال  بود. جالب اســت مردم هنوز بعد از مدت ها وقتی مرا در 
خیابان می بینند به من می گویند  رشــید ! اما من به مخاطبان عزیزم می 
گویم که واقعاً دیگر  رشــید  نیســتم حداقل در این کار جدیدم قرار اســت 
کاملا متفاوت باشــم. من کاراکتری را بازی می کنم که کارهای حرفه ای 
انجام می دهد، مدام به خودش می رسد، موهایش را رنگ می کند، عاشق 
موسیقی است و ... . ان شاءالله از جمله سریال هایی باشد که مردم دوست 
داشته باشند. این کمدین در ادامه در پاسخ به اینکه چرا در این سالها در 
تلویزیون حضور نداشته است؟ خاطرنشان می کند: به خاطر کرونا بود که 
کاری قبول نمی کردم تا اینکه ســال گذشــته آقای ســروش صحت از من 

برای کارش دعوت کرد.

چهره ها 

فناوری

راهکارهایی برای جلوگیری از 
 خاموشی گوشی زمانی که 

به آن نیاز دارید
زنده نگه داشــتن باتری گوشــی شما یک نبرد 
دائمی اســت. بــرای جلوگیــری از برنامه های 
نادرست و تخلیه بیش از حد، گوگل طی سال ها 
تعدادی ویژگــی صرفه جویی در مصرف انرژی 
را به اندروید اضافه کرده اســت. در اینجا نحوه 
کار آن هــا و نیــز نحوه تغییر تنظیمات مطابق با 

نیاز های شما ارائه شده است.

 بهینه سازی باتری در زمانی که بیشتر به آن 
نیاز دارید، شارژ شما را افزایش می دهد

 Battery در اندرویــد ۵.۰، گوگل قابلیتی به نام
Saver را برای استفاده در زمانی که گوشی شما 
تقریبا خالی شــده اســت، معرفی کرد که عمر 
بیشتری را از گوشی شما حفظ می کند. هنگامی 
که حالت بهینه ســازی باتری را فعال می کنید، 
اندروید عملکرد تلفن شــما را کاهش می دهد، 
استفاده از داده های پس زمینه را محدود می کند 
و مــواردی ماننــد لرزش را کاهش می دهد تا در 

مصرف انرژی صرفه جویی شود.

  Doze تلفن شما را 
به خواب عمیق تری می برد

آیا تا به حال متوجه شده اید که به نظر می رسد 
برخــی از اعلان ها دقیقا در لحظه ای که صفحه 
را روشــن می کنید، ارسال می شود؟ این نتیجه 
Doze اســت، یــک ویژگی صرفــه جویی در 
باتری که تلفن شما را در حالت بیکار به خواب 
فوق العــاده عمیق می برد.وقتی صفحه نمایش 
برای مدتی خاموش اســت، تلفن شــما شروع 
بــه چــرت زدن می کند. به گفته گوگل، حالت 
Doze دسترســی به شــبکه را قطع کرده و هر 
گونه همگام ســازی را به تعویق می اندازد. در 
عــوض زمانی که تلفن بــرای مدت کوتاهی از 
خواب بیدار می شود، منتظر  پنجره های تعمیر 
و نگهــداری  می ماند تــا آن کار ها را اجرا کند. 
این بدان معناســت که شما همچنان اعلان ها 
را دریافت خواهید کرد، اما ممکن اســت کمی 
تاخیر داشــته باشــند، زیرا فقط در آن زمان ها 
وارد می شــوند. اعلان های به اصطلاح  اولویت 
بــالا  مانند پیام های متنی و تماس های تلفنی 
همچنان بلافاصله ارسال می شوند، اما ایمیل ها، 
پیام هــای فیس بوک و ســایر اعلان های کمتر 
فوری ممکن اســت تاخیر داشــته باشند. اگر 
صفحه نمایش خاموش باشد و تلفن کاملا بیکار 
باشد، وارد حالت Doze حتی عمیق تر می شود. 
در ایــن حالت اندروید انواع خاصی از آلارم ها، 
GPS، اســکن های Wi-Fi و  wakelocks  را 
غیرفعال می کند که گوشــی شــما را در هنگام 
خاموش بودن صفحه نمایش فعال نگه می دارد، 
همچنین دسترســی به شبکه را قطع می کند 
و آن پنجره هــای تعمیــر و نگهــداری را حتی 
بیشــتر پخش می کند. همانطور که در نمودار 
زیر می بینید، این حالت Doze بســیار عمیق 

به ویژه در صرفه جویی در باتری موثر است.
نکته اصلی این است که تا آنجا که می توانید 
از Doze اســتفاده کنید. اگر پشت میز خود 
نشسته اید و از تلفن خود استفاده نمی کنید، 
دســتگاه را به صورت رو به پایین روی میز 
قرار دهید تا نمایشگر فعال خاموش شود. این 
باعث می شــود که وارد حالت Doze عمیق 
شود که واقعا می تواند به افزایش باتری شما 

کمک کند.

 App Standby برنامه هایی را که به ندرت 
استفاده می شود، به خواب می برد

تا به حال شــده برنامــه ای را دانلود کنید، آن 
را نصــب کــرده و بعد یک ماه فراموش کنید؟ 
App Standby از اجرای آن برنامه ها در پس 
زمینــه و تخلیه باتری جلوگیری می کند. اگر 
چنــد روز از یک برنامه اســتفاده نکنید و اگر 
هیچ اعلانی برای شما ارسال نکرده باشد وارد 
برنامه Standby می شود، جایی که دیگر اجازه 
ندارد در پس زمینه اجرا شــود یا به اینترنت 
دسترسی داشته باشد تا زمانی که آن را به طور 
عمدی باز کنید. اگر این کار را نکنید، پس از آن 
فقط یک بار در روز و زمانی که دســتگاه شــما 
به برق وصل اســت، قبل از اینکه دوباره وارد 
حالت آماده به کار شــوید، برای مدت کوتاهی 
اجرا می شــود.به تنظیمات، درباره تلفن بروید 
و هفــت بار روی Build Number ضربه بزنید. 
تلفن شــما از شــما الگوی قفل یا بیومتریک 
شــما را می خواهد، هنگامی که آن ها را ارائه 
کنید، به شــما می گوید که اکنون یک توسعه 
دهنده هستید. این به شما امکان می دهد تا به 
 Advanced در Developer Options منوی

in System دسترسی پیدا کنید.

 Adaptive Battery  
الگو های استفاده شما را یاد می گیرد

در ســال ۲۰1۸، بــا راه انــدازی اندروید پای، 
گــوگل یک ویژگــی دیگر برای صرفه جویی در 
باتری اضافه کرد؛ این بار با یادگیری ماشــینی 
بیشتر. Adaptive Battery می آموزد که از کدام 
برنامه ها و چه زمانی استفاده می کنید و براساس 
ایــن اطلاعات، برنامه هایی را که انتظار ندارد به 

این زودی باز کنید، محدود می کند.


